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INFORMACIJE IZ UNIVERZE INFORMACIJE Z UNIVERZE INFORMACIJE Z UNIVERZE
Na univerzi so se 1 3 . 10 . sestali predsedniki svetov visokošolskih  

tem e ljn ih  in delovn ih organizacij, vk ljučen ih  v un iverzo v M a rib o ru , in  
izm enja li svoje izkušnje te r se dogovorili o  p rih odn jih  nalogah.

N ovo predsedstvo U K  Z S M S  se je  9 . 1 1 . sestalo in k o n s titu ira lo  svoja 
delovna telesa in kom isije . Ž e lim o  ob ilo  uspeha.

V  ponedeljek 8 . 11 . so se sestali č lani sekretaria ta  m arksističnega centra  
pri U n iverzi v M ariboru  in ocenili posvetovanje o družb en o m oraln i vzgoji 
ter p o trd ili okvirn i program  usposabljanja študentskih delegatov.

Na seji upravnega odbora sklada za štipendiranje Borisa K ra igherja  so se 
2 8 . 10. v L jub ljan i sestali č lan i odbora in podelili letošnje štipend ije . Letos  
bo dob iva lo  štipendije  iz tega sklada 8 7  študentov, od tega 3 7  novih  
prosilcev. Na naši univerzi bo  to  š tipend ijo  prejem alo  11 študentov in sicer z 
V E K Š  4 , V A Š  4  in z V T Š  5  študentov.

19. ok tobra  se je  sestala kadrovska kom isija  pri U K  Z K S  M a rib o r in 
razpravljala  o kadrovskih sprem em bah v 0 0  Z K  in ZS M S .

V  javn i razpravi je  sporazum  o financiran ju  
neobvezne telesne vzgoje (plavalni te č a ji, sm učanje, tenis . . . )  na un iverzi. 
K atedra za obvezno telesno vzgojo pri P A , U K  Z S M S  in prodekani za 
m aterialna vprašanja se bodo do govorili, k a k o  b o d o  vodili akc ijo .

Prizadevanja za večjo množičnost
Na pedagoški akademiji v Mariboru so pred kratkim na programsko volilnih 

konferencah 0 0  ZSMS predmetni in razredni pouk mladi pregledali in ocenili 
dosedanje delo ter si zadali nove naloge. Preteklo mandatno obdobje je bilo za 
mlade na pedagoški akademiji dokaj uspešno. Aktivnost mladih se je pokazala 
zlasti pri pripravah in izvedbi nove samoupravne organiziranosti akademije na dve 
temeljni organizaciji združenega dela. Mladi so tudi sami takoj pričeli z reorganiza
cijo mladinske organizacije, ki jo  je narekovala nova samoupravna organiziranost. 
Takoj so delegati svoje delegate v vse samoupravne organe šole in organizirali 
zanje poseben dvodnevni seminar. Seveda so bili mladi prisotni pri izdelavi in 
sprejemanju samoupravnih aktov. Številne naloge so izhajale tudi iz sklepov 
univerzitetne konference zveze socialistične mladine Maribor in seveda iz partijskih 
dokumentov. Posebej uspešno so mladi na pedagoški akademiji organizirali 
enodnevno mladinsko delovno akcijo v Podčetrtku, kjer so urejevali okolje nove 
šole. Močna so bila vedno tudi stremljenja za čim večjo množičnostjo pri delu.

V prihodnjem mandatnem obdobju si bodo mladi še naprej prizadevali, da bi 
vključili v vse akcije čim večje število študentov, ki bi s tem pridobivali na najlepši 
način svojo samoupravno prakso, kajti sedanje študente -  bodoče učitelje in 
vzgojitelje mlade generacije -  čakajo odgovorne družbene naloge. Seveda ne bo 
manjkalo tudi akcij, s katerimi si bodo prizadevali izboljšati materialni in socialni 
položaj študentov, prednostne pa bodo naloge s področja idejno političnega dela in 
izobraževanja. Pri delu v prihodnjem obdobju bodo izhajali predvsem iz dosedanjih 
izkušenj, iz dosedanje samoupravne prakse.

Za predsednico 0 0  ZSMS na TOZD razredni pouk so izvolili Zdenko Puhar, za 
predsednico 0 0  ZSMS predmetni pouk pa Vero VVolmaier. Izvolili so tudi 
koordinacijski svet ZSMS, ki ga bo vodil V iktor Furman. y 0 j  Marjan

K A T E O R A
Izdaja u n iverz ite tn a  konferenca zveze socialistične m lad ine na 
m ariborski un iverzi

G lavni urednik:
Lo jze  K le m e n č ič , š tudent V T Š  

O dgovorni urednik:
M arjan  V ešnar, š tudent V E K Š

S ekretarka uredništva: 
Em a Lam preh t

P o litik a  in gospodarstvo: urednik Brane S rčn ik  (V T Š ) , M arjan  Toš (P A ), 
Sonja Ploj (V E K Š ) , Janez B ra tkov ič  (V A Š );

K u ltu ra : u redn ik  Bojan Peče (V P Š ), D an ila  Orešek ( I I .  g im nazija ), M arjank u ltu ra : u rean iit tsojan Peče (V P S ), D an ila  Orešek IM . g im nazija ), M 
O sterž (V T Š ) , Polona H adner (P A ), M arija  Š uta  (V P Š ), Ž a rk o  G o lob

Š tud en tje  in visoko šolstvo: urednik  Boris H ak l (V T Š ) , D arko  K oren  
(V E K Š ) , M e lita  Lam pret (pedagoška g im n azija ), Z la tk a  Novak (pedagoška 
g im n azija ), D an ica C m rečn jak  (V E K Š ), Jelka M u z lo v ič  (P A ), M ik  R ebernik  
IV E K Š );

L ikovnost: Dušan Ivanišin (V E K Š ), D an ilo  V ic m a n  (V T S ).

T e h n ič n i u re d n ik :
M arjan  Hani

K atedro  sofinancira jo: U niverza v M a rib o ru , U K  Z S M S , Izobraževalna  
skupnost in k u ltu rn a  skupnost S lovenije , U redn ištvo  in uprava Ob parku  
5 , 6 2 0 0 0  M a rib o r , te le fon  2 2 -0 0 4 , te ko č i račun  5 1 8 0 0 - 6 7 8 - 8 1 8 4 6 .  
N en aročen ih  slik in rokopisov ne vračam o. Cena izvoda je  2 ,0 0  din  
(letna naročn ina  2 5 ,0 0 , za  ustanove in po d je tja  3 0 ,0 0  d in ). T isk ČGP  
M ariborski tis k , M aribor
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Programska in volilna 
konferenca UK ZSMS

Po večkratnem  odlašanju je minuli četrtek 28. 10. bila v 
prostorih Doma družbeno političnih organizacij programska — 
volilna konferenca UK ZSM S. Ob prisotnosti velike večine 
delegatov (okoli 90 % 7!) in vabljenih gostov je tudi tokratna  
konferenca izzvenela premalo kritično in konstruktivno. Poročila, 
ki ga je podalo predsedstvo UK ZSM S in njene specializirane 
organizacije, na žalost niso zajela bistvenih premikov v preteklem  
mandatnem obdobju in tudi niso dovolj kritično opozorila na 
nepravilnosti, ki so se dogajale in se še dogajajo. Tudi diskusija ni 
prinesla zaželjene kvalitete, tem več se je omejila na nekakšen 
„dialog" med posameznimi predstavniki OK ZSM S — UK ZSM S. 
Vsebina diskusije je bila elitizem študentov oziroma njihov 
„nepravilni" pristop k idejam in uresničevanju koncepta enotne 
ZSMS.

M oram  povedati, da konferenca ni prenesla kakšnih novih 
spoznanj ali napotkov za delo v bodoče, saj smo študentje 
dokazali, da so naše akcije v tej smeri bile pravilno in dobro 
vodene, da pa niso prinesle zaželjenih rezultatov.

Programska izhodišča za delo v tem mandatu so bila 
napisana na podlagi izkušenj in so zajela bistvo dela mladine na 
Univerzi, to je na reševanje problemov študentov, ki izhajajo iz 
učno-vzgojnega statusa študenta.

R azrešili smo s ta ro , izvo lili novo  p red sed stvo . Novi 
predsednik je Boris Sorič (VTŠ, 2. letnik), sekretar Franjo Šaho 
(VEKŠ, 4. letnik). Člani predsedstva so: Danica Cmrečnjak, 
Leopold Šmid (abs. VEKŠ), Jože Vihorka (abs. PA), Andrej 
Kostrev, Stanko Kos (abs. VTŠ), Marjan Osterž, Vinko Žalec (abs. 
VTŠ) in Danilo Novakovič (VŠOD).

Prav tako smo izvolili novi uredniški odbor Katedre (glej 
Kolofon, stran 2) in novega urednika oddaje „Študij in glasba” 
Marjana Toša (PA), ki bo moral to 30-minutno oddajo pri Radiu 
Maribor aktualizirati...

Novo izvoljenemu predsedstvu želimo uspešno In plodno 
delo, ki naj ne izneveri zaupanja študentov ob izvolitvi.



Odprto pismo
1 f V "  ■ w  ■■

Višji pravni soli
Prosimo predsednika OO ZSM S VPŠ, da se oglasi na uredništ

vu Katedre in potrdi resničnost dopisa, ki nam ga je nekdo posla! 
kot odgovor na naše ODPRTO pismo v imenu OO ZSM S VPŠ, 

neresnosti in neargumentiranosti pri odgovarjanju na 
vprašanja in seveda ob nepodpisanem dopisu, dopisa 

ne moremo jemati resno.

DRUŠTVO DIPLOMANTOV VPŠ 
v Mariboru 
Žitna 15 
Maribor

Uredništvu Katedre

Tyrševa ul. 14 
MARIBOR

Ker odprto pismo Višji pravni šoli zastavlja vprašanje, ki tangira štu
dij prava 3. letnika Pravne fakultete v JVIariboru, vam v prilogi pošiljamo 
poročilo izvršnega odbora Društva diplomantov, pripravljalnega odbora 
za organizacijo 3. letnika študija ob delu in delovno varianto samouprav
nega sporazuma, katerega je Društvo diplomantov v mesecu avgustu 
predložilo organom Višje pravne šole, s predlogom, da se že v štud. letu 
1976/77 v Mariboru organizira študij prava ob delu na II. stopnji pod or
ganizacijo VPŠ ob sodelovanju z drugimi VOZD Univerze v Mariboru, ter 
združenega dela sploh.

Menimo, da iz prilog morete razbrati potek dosedanjih prizadevanj 
Društva diplomantov, kar utegne biti koristno za razumevanje spornih 
vprašani.

Poročila in del. varianto samoupravnega sporazuma vam dostavljamo 
na osnovi sklepa IO Društva diplomantov z dne 6. 11. 1976.

TAJNIK DRUŠTVA DIPLOMANTOV 
VIŠJE PRAVNE SOLE: 

Vlado Šedivy

Maribor, dne 10.11. 1976

Poročilo
Osnovne naloge DD izhajajo iz potreb in želja diplomantov VPŠ, ki so 

bila predhodno večkrat izražena tudi na množičnih sestankih in zborih. 
Tako je npr. na posvetovanju o vlogi pravno ekonomskega znanja v orga
nizacijah združenega dela septembra 1975, kjer se je preko 400 udeležen
cev iz organizacij združenega dela, v večini diplomantov VPŠ iz vse SRS 
lavno izreklo in potrdilo predlog, da se organizirajo najrazličnejše oblike 
permanentnega in strokovnega izobraževanja pravnikov v OZD in DO, 
organizira izmenjava izkušenj med študirajočimi in zaposlenimi, prakso in 
teorijo ter, da VPŠ jeseni 1976/77 organizira III. letnik študija prava s 
posebnim poudarkom na študiju prava OZD in samoupravnega prava 
sploh.

Podobna stališča so bila zavzeta na sestankih in zborih DP v gospo
darstvu. Društva pravnikov, organih .družbenopolitičnih organi
zacij in družbeno političnih skupnosti, Temeljne naloge DD VPŠ so pred
vsem, da povezuje diplomante iz vse SRS, organizira aktive po regijah ter 
vzpodbuja in organizira permanentno in dopolnilo izobraževanje 
diplomantov VPŠ in da se združijo napori za preraščanje VPŠ v Visoko 
pravno šolo.

DD VPŠ je bilo registrirano ter vpisano v register društev pri Repub
liškem sekretariatu za notranje zadeve v Ljubljani, dne 26. oktobra 1976 z 
odločbo — št. 1 6 /4 -S  —025/178—76 pod št. 165, s sedežem v Mariboru 
in delovanju na območju SR Slovenije.

Ker pa DD VPŠ še ni bilo registrirano, se je glede na_ povečano 
potrebo študija prava II. stopnje v Mariboru z ozirom na povečano število 
diplomantov spomladi 1976 organiziral poseben pripravljalni odbor za or
ganizacijo III. letnika študija prava ob delu, v Mariboru, ki je o svojem delu 
podal ločeno poročilo. IO DD VPŠ je upošteval zahteve diplomantov iz 
OZD in DO ter predlagal VPŠ v mesecu avgustu, da se upošteva želja di
plomantov ter izvedejo vse priprave za organizacijo III. letnika študija 
prava ob delu že v študijskem letu 1976/77, in to ob sodelovanju VPS, 
pravne fakultete v Ljubljani ter drugih VOZD Univerze v Mariboru. VOZD 
bi nudile predavatelje in tako jamčile kvaliteto študija, vse materialne stro
ške pa bi krili študenti ob delu sami oz. OZD, organizacija študija pa bi naj 
prevzela Višja pravna šola v Mariboru. DD VPŠ je predložilo organom višje 
pravne šole tudi delovno varianto samoupravnega sporazuma, po kateri bi 
višja pravna šola prevzela organizacijo študija ob delu, predavatelje in s 
tem kvaliteto pa bi nudile VPŠ, pravna fakulteta oz. druge VOZD, 
materialne stroške pa bi krili študenti ob delu ter zainteresirane OZD oz.
DO. ■ ...............

Društvo diplomantov je ocenilo to varianto kot v dani situaciji edino 
možno, da se čimprej omogoči študij diplomantom VPŠ na II. st., VPS pa 
ob sodelovanju s pravno fakulteto preide na II. stopnjo v štud. 1.1976/77, 
z rednim študijem pa v št. I. 1977/78. V ta namen je društvo diplomantov 
konzultiralo na desetine večjih organizacij združenega dela in DO iz vse 
Slovenije, ki so vse podprle predlog društva diplomantov ter bile 
pripravljene nuditi vso materialno in moralno pomoč glede na kričečo 
potrebo po, diplomantih II. stopnje. DD se je zavedalo, da je vprašanje 
finansiranje študija na II. stop. vezano na vprašanje ustanovitve posebne 
izobraževalne skupnosti ter na številne druge, s tem povezane pogoje, in 
bi zaradi tega k kompleksen prehod pomenil nepotrebno odlašanje tudi s 
študija prava ob delu, in s tem nepotrebno podaljševanje hudega 
pomanjkanja diplomiranih pravnikov v OZD za redni študij prava na II. 
stopnji pa je v tej posebej še dokler ni ustanovljena posebna izobraževalna 
skupnost. Organi višje pravne šole so obravnavali predlog, DD. Izvršni 
odbor DD je na svoji seji, dne 245. avgusta 1976 zavzel sledeča. 
STALIŠČA:

,,V zvezi s predlogom, ki ga je Društvo diplomantov VPŠ dne 18. 8. 
1976 naslovilo na Izvršni odbor VPŠ, je IO, dne 24. 8. 1976 sprejel nasle
dnje stališče:
IO VPŠ se strinja, da naslovno društvo organizira v Mariboru predavanja iz 
programa II. stopnje Pravne fakultete v Ljubljani. VPŠ je pripravljen na njej 
nuditi tudi ustrezne prostore in ostale usluge, v kolikor bo to potrebno. IO 
prav tako meni, daje primemo, da se v pedagoški preoces vključijo njeni 
učitelji, v kolikor bo to v interesu Pravne fakultete v Ljubljani.

Predsednik IO VPŠ: Stevo Eberl" 
Pedagoško znanstveni svet VPŠ pa je dne 1. 9. 1976 sprejel sledeči 

SKLEP: /

,,Pedagoško znanstveni svet VPŠ ni proti predlogu društva diploman
tov, vendar misli, da mora šola skrbeti za kompleksen razvojni sistem 
študija v Mariboru, tako rednih študentov, kot študentov ob delu. Vendar 
pa meni, da niso ustvarjeni pogoji, tako osnovni, kadrovski, organizacijski 
in prostorski, da bi lahko že v letošnjem koldearskem letu organizirali cen
ter za študij ob delu in pričakujemo podporo našim dolgoročnim prizade
vanjem.

Predsednik pedagoško znanstvenega sveta: mag. Miro Mastnak 
Delo izvršnega odbora DD je bilo javno, na vse seje so bile vabljeni 

tudi predstavniki drugih organizacij, tako VPŠ, UK, Univerze v Mariboru, 
Društvo pravnikov v gospodarstvu, ZSMS na VPŠ in drugi.^

Ob vlogi DD so doslej razpravljali, razen odbora za družbene organi
zacije in društva pri SZDL, konferencaZK VPŠ, aktivZK III. letnika študija 
ob delu in drugi. Ugotoviti moramo, da so bile razprave dokaj protislovne 
in so često izraz neinformiranoti, kot npr. društvo pravnikov v gospodar
stvu, kar |sa bi težko bilo trditi za posamezne izjave in ocene s stran; posa
meznikov na VPŠ.

Organi VPŠ so s tem Društvo diplomantov napotili na Pravno fakul
teto. To delo je opravil posebni organizacijski odbor, ki je podal o tem 
posebno poročilo. Iz tega poročila je razvidno, da je PF prevzela pre
davanja, ki so bila vsak petek in soboto v prostorih Elektro gospodarstva v 
Vetrinjski 2 v Mariboru. V 3. letnik študija ob delu je vključenih pribl. 140 
študentov. Drugi center deluje v Novi Gorici s 40 slušatelji.

Delo DD je obravnaval zbor preko 100 študentov ob delu III. letnika 
Pravne fakultete v Mariboru, dne 5. okt. 1976 ter na novo formirani aktiv 
ZK študentov ob delu III. let. pravne fakultete, dne 16. oktobra 1976, ki sta 
soglasno podprla vsa dosedanja prizadevanja IO DD, odbora za organiza
cijo III. letnika študija ob delu ter posameznih članov v teh organih. 
Omenjeni zbori so podprli tudi predlog DD, da višja pravna šola v povezavi 
s pravno fakulteto v Ljubljani ter o potrebnem sodelovanju drugih v u a u  in 
združenega dela sploh, pospešeno organizira preraščanje višje v v is o k o  
pravno šolo tako, da bi sedaj vpisani študenti v III. let. pravne fakultete v 
naslednjem študijskem letu 1877/78 i m e l i  i z b i r n o  možnost nadaljevati 
študij v IV. letnikuMsoke pravne šole v Mariboru. Diplomanti VPb setuai 
obvezujejo podpirati prizadevanja in zagotavljati materialno bazo II. st. 
študija prava v Mariboru, kar je tudi v interesu rednih študentov na VPb. 

Mrb., 6. nov. 1976

Predsednik IO DD VPŠ 
mg. Ludvik Toplak I. r.

K A T E D R A



Eno leto po ustanovitvi univerze v Mariboru in hkrati formiranju TOZD 
in VDO na visoki tehniški šoli lahko ocenimo, kakšno je bilo belo 
.samoupravnih organov na šoli in kam so bila usmerjena prizadevanja tako 
profesorjev kot študentov pri njihovem delu. Še vedno kaže, da namen 
ustanovitve TOZD ni prinesel povsem zaželenih rezultatov, kajti delo, ki bi 
ga bilo potrebno opraviti, ostaja neizpopolnjeno, razlogov za to ne bi po
sebej navajal, ker jih ponavljamo tako rekoč iz dneva v dan, pa žal vse 
ostaja po starem.

In kaj so pokazale ocene dela vseh štirih 0 0  ZSMS v preteklem 
mandatnem obdobju? Kot kaže situacija, so le na VTOZD elektrotehnika 
dosegli panirani minimum, medtem ko zaostaja VTOZD strojništvo, še bolj 
pa zaostajata VTOZD kemija in VTOZD gradbeništvo. Opaziti je, da je 
zadržanost in nezainteresiranost subjektov tokrat odločilno posegla v vrste 
temeljnih družbenopolitičnih organizacij, to je v 0 0  ZSMS in 0 0  ZK, ki 
nikakor niso izpolnile začrtanih, niti osnovnih nalog, ki bi jih bilo potrebno 
rešiti. Kljub temu da ima poleg predsedstva posamezna 0 0  ZŠMS tudi 
nekaj komisij, je delo. teh komisij popolnoma zamrlo in tako so izpadle

/ razen dveh vse ocene dela po komisijah na volilnih konferencah vseh 
štirih osnovnih organizacij. Volilne konference so tudi pokazale, da kandi
date za predsedstvo izbiramo na podlagi dobre volje kandidatov, ki so 
pripravljeni le na prevzem mesta in seveda nalog, ki jih čakajo, ne pa na 
resnično izpolnjevanje vprašanj, zastavljenih v akcijskem programu. Zato 
pa seveda ne smemo kriviti njih samih, saj mnogokrat ostanejo razočarani, 
ker ugotovijo, da se bo z zahtevnim delom ukvarjal le „š tab ”  brez zaledja 
članov ZSMS. Drugo negativno spoznanje, brez katerega prav tako ne 
moremo iskati vzrokov za zamiranje samoupravnega dela, pa predstavljajo 
ambicije posameznikov, da je to delo nepotrebno, češ, saj bo kljub še 
takšnim prizadevanjem vse ostalo na Istem; ali celo miselnost nekaterih, 
da je takšno samoupravno razvijanje družbe gola formalnost. Navesti pa 
moramo še eno ugotovitev: odgovorno in zahtevno delo prevzemajo 
danes študentje ki so aktivni, tisti torej, ki hočejo delati, kljub temu da 
mogoče za takšno delo niso dovolj usposobljeni in premalo poznajo sa
moupravo kot tako, medtem ko imamo sposobne in z nalogami pri-samo- 
upravnem razvoju naše družbe dobro seznanjene ljudi v opoziciji, ali 
kvečjemu še v nadzornih organih. Če mislimo z dobro voljo in ambicijami 
nadaljevati, pri tem pa popolnoma pozabiti na kvaliteto dela in kvaliteto 
strukture, ne bomo prišli z razvojem neposrednega samoupravljalnega 
dela v vzgojnoizobraževalnem procesu daleč, ker bodo naloge prezahtev
ne oziroma se jih nihče niti dotaknil ne bo.

Samoupravljanje na VDO VTŠ torej še ni zaživelo do potrebnega 
nivoja. Pasivnost pa ni opaziti le med študenti, temveč tudi med 
pedagoškimi delavci, ki posvečajo samoupravnim ciljem izredno majhen 
del svojih obveznosti. Tako se torej podpira eno z drugim, pri tem pa je 
večina krepko izključena in vsebina dela nikakor ne more ustrezati zahtev
nosti, ki je pred.nas postavljena iz lastnih spoznanj -  torej, kako je 
mogoče kar najbolj razviti samoupravljenje v vzgojno izobraževalnem 
procesp. Opozoril bi še na dva pereče problema: to je na vprašanje 
sklepčnosti na zborih, ki je vedno vprašljivo in na vprašanje odgovornosti 
članov ZSMS in ZK. Iz pogovora z nekaterimi najbolj vztrajnimi študenti 
pri samoupravnem organiziranju dela na 0 0  sem lahko zvedel marsikaj. 
Verjetno pa je potrebno opozoriti, da sta bili vodilni konferenci na VTOZD 
strojništvo in VTOZD elektrotehnika sklepčni šele pri drugem poskusu, 
kljub temu da je bilo veliko obvestilo za vodilno konferenco že teden dni 
pritrjeno na vidnem mestu — na oglasni tabli, ter da sta volilni konferenci 
na VTOZD gradbeništvo in VTOZD kemija uspeli prvič. Upam si trditi, da 
volilne konference praviloma niso uspele (navidezna sklepčnost), da pa se 
bo delo na novo ustanovljenih predsedstev kmalu pokazalo, ker je bilo na 
konferencah izredno slabo zastopano članstvo ZSMS predvsem iz višjih 
letnikov (5. semester, 3. in 4. letnik), ter zaradi tega gotovo ne more biti 
pozitivnih skupnih rezultatov.

Odgovornost članov ZSMS in ZK bi bilo potrebno krepko zaostriti, 
ker ni v nobenem primeru na ustrezni ravni, ali celo nasprotno -r navada je 
zamenjala odgovornost in je tako udeležba na sestankih odvisna od 
razpoloženja, časa, dobre volje in ostalih faktorjev, ki vedno bolj 
označujejo družbenopolitične organizacije kot skupine stalnega formata in 
ne kot odgovorne ter za družbo najpotrebnejše nosilce dela in idej. Ne le 
odgovornost do dela v gospodarstvu, temveč tudi na odgovornost do dela 
v družbenopolitičnih organizacijah mnogo preveč pozabljamo. Tako tudi 
večina študentov, včlanjenih v članstvo ZSMS in ŽK, ne izpolnjuje svojih 
nalog, ali ostreje povedano, živi na žuljih prizadevnih posameznikov, ki 
niso pozabili na osnovne naloge naše samoupravne in socialistične Jugo
slavije.

Zakaj to še vedno .dopuščamo?
Brane Srčnik

4__________________________________________________
K A T E D R A

Kako bo pometala 
nova metla?

Na programski in volilni konferenci ZSMS je bil izvoljen za predsedni
ka UK ZSMS Boris Sovič, študent 2. letnika VTŠ, za sekretarja pa Franjo 
Šaho, študent 4. letnika VEKŠ. Ob njuni izvolitvi smo naredili z njima inter
vju, ki je razjasnil njune poglede na ZSMS.

Kako se počutita kot predsednik oziroma sekretar UK ZSMS?
Sovič: Počutim se enako kot prej, s tem da se zavedam novih odgo

vornosti, ki so velike in se nanašajo na realizacijo nalog, ki stojijo pred 
mladimi na univerzi.

Šaho: Počutim se dobro, nisem si še ustvaril dobro slike o UK ZSMS, 
vendar bom sčasoma to spoznal in lahko o tem tudi kaj konkretnega pove
dal.

Katere so prioritetne naloge, ki jih bo morala ZSMS na Univerzi v 
Mariboru rešiti?

Sovič: Prioritetne naloge so vezane na naš položaj in vlogo na 
Univerzi. Ena od najvažnejših nalog je, da se aktiviramo pri reševanju

študijske in socialno ekonomske problematike študentov. Studijska prob
lematika bo morala v ZSMS imeti v bodoče večji vpliv. Tu mislim na revizi
jo učnih načrtov, zagotovitev ustreznega števila učbenih pripomočkov po 
sprejemljivi cenj in na uvajanje sodobnih učno-vzgojnih metod. Pri 
socialno ekonomski problematiki moramo nadaljevati začete akcije v zvezi 
s štipendijsko politiko. Vso pozornost moramo posvetiti problematiki 
bivanja študentov tako v družbenem kot zasebnem sektorju. Ne smemo 
stati ob strani, medtem ko je kriza prebivališč dosegla svoj vrhunec zaradi 
neizvrševanja obveznosti v okviru republike. Mladi na Univerzi se bodo v 
bodoče morali aktivirati na športnem, kulturnem, idejno političnem, in for
macijskem in drugih področjih. Na športnem področju bomo ustanovili



študentsko, športno društvo in športne lige v posameznih panogah. 
Seveda je velikost te akcije odvisna od materialnih sredstev, ki bodo na 
razpolago. Na idejno političnem področju je najvažnejša naloga, da 
aktiviramo čim več študentov za delo v organizaciji in jih ustrezno usposo
bimo; v ta namen moramo organizirati marksistične krožke. Na kulturnem 
področju bomo usmerili akcijo v to, da zagotovimo prostor in organiziramo 
možnosti za kulturno udejstvovanje študentov. Sem sodi na primer orga
niziranje gledaliških in filmskih abonmajev. Po primerni ceni.

Bistvenega pomena za realizacijo teh nalog je, da se bo čimveč 
študentov, še posebej pa članov ZSMS in ZK aktiviralo pri izvrševanju 
sprejetih ciljev.

Šaho: Z Borisom se popolnoma strinjam, menim pa, da se končno 
dobro organiziramo, vključimo v delo čimveč študentov, v skrajni konsek
venci naj postanejo vsi študentje člani ZSMS in da se bodo 0 0  ZSMS 
ukvarjale s problemi, ki so prisotni v njihovi sredini, med njihovimi člani.

Kako naj bo organizirano delo na UK ZSMS, da boste lahko vse te 
naloge izpeljali?

Sovič: Na kratko povedano je bistvenega pomena odgovoren pristop 
članov predsedstva k delu in organizirana stalna povezava med 0 0  in UK. 
S tem bomo razbremenili posameznike in odpravili forumsko delo. Važno 
pa je tudi to, da bodo 0 0  čimbolje delale in preko tega tudi komisije pri 
predsedstvu.

Šaho: Pri predsedstvu bomo imeli petčlanski sekretariat, ki se bo vsak 
teden sestajal in reševal tekoče probleme, v njegovo delo pa se vključujejo 
tudi ostali člani predsedstva.

Ali že imaš ustvarjeno mnenje o posameznih 0 0  ZSMS?
Sovič: Mnenje temelji na tem, kaj so posamezne 0 0  naredile v pre

teklem mandatu. Nesporno je, da so se vse 0 0  srečavale s podobnimi 
problemi, od katerih je najvažnejši neustrezna vsebina dela.

Šaho: Mnenja o posameznih 0 0  ZSMS še nimam.
Kakšen naj bo odnos med samoupravljanjem in ZSMS?
Sovič: ZSMS se mora v svojih akcijah osredotočiti in to, da zagotovi 

ustrezno vsebino dela samoupravnih organov. V tem trenutku je bistveno 
vprašanje okrog tega, kaj bodo po vsebinski plati delali samoupravni orga
ni v bodoče. V tem letu je bilo zelo malo storjenega za reševanje nekaterih 
ključnih študentskih problemov po samoupravni poti. Iz tega izhaja kot 
zmotno mnenje nekaterih, ki mislijo, da mora ZSMS sklicevati zbore, 
pisati vabila in podobno. ZSMS ima pomembno vsebinsko vlogo pri evi
dentiranju in izobraževanju delegatov ter ocenjevanju dela samoupravnih 
organov.

Kje je danes prostor študenta v naši družbi, saj nam nekateri očitajo 
elitizem?

Sovič: Kar se elitizma študentov tiče, naj povem, da v tem času, kar 
sem na Univerzi, nisem imel priložnosti, da bi ga spoznal. Problem ni v 
elitizmu, ampak v premajhnem vključevanju študentov v družbeno doga
janje, dejstvo je, da smo študentje bolj ali manj pasivni opazovalci dogajanj 
v družbi. Naloga družbeno političnih organizacij, še posebej ZSMS je, da 
ustvari iz študentov aktivne soustvarjalce v naši družbi.

Šaho: Študentje bi naj imeli ustrezno vlogo v družbi, vendar pa je 
odvisna od ZSMS, kdaj jih bomo ustrezno aktivirali in pripravili za tvorne 
soustvarjalce naše bodočnosti.

VEKS pred odločitvijo
Potem ko so se delavci in študentje VEKS konec lanskega leta opredelili na 

VEKS kot OZD brez visokošolskih TOZD, je sedaj problem delitev na visokošolske 
TOZD ponovno v središču pozornosti.

Komisija za izdelavo analize o pogojih za organiziranje TOZD je lani menila, da 
teh pogojev ni, ker je pedagoško-raziskovalni proces enovit, večina pedagoških 
delavcev sodeluje v izobraževalnem procesu obeh stopenj in več smereh, in tako 
torej ni mogoče najti zaokrožene celote, ki bi predstavljala TOZD. Delavci in 
študentje so na svojih zborih to ugotovitev sprejeli in potrdili.

Družbena zahteva, da se visokošolske TOZD na VEKS vendarle organizirajo, je 
povzročila, da ie zadeva znova na dnevnem redu. O njej je že dvakrat razpravljal 
sekretariat ZK, o tem, ali organizirati VTOZD ali ne in kako jih organizirati, pa so 
prejšnji mesec razpravljali tudi člani osnovne organizacije ZK. Izoblikovalo se je 
mnenie, da |e organizacija VTOZD nujna tako s kvantitativnega vidika (12 smeri 
študija,' najmočnejša visokošolska institucija v Sloveniji, 107 znanstvenih disciplin, 
podiplomskih študij na petih smereh in doktorski študij kot s kvalitativnega vidika 
(izoblikovana znanstvena področja s samostojnimi teorijami in metodologijo, ki jim 
je potrebno dati samoupravno obliko).

Z organizacijo v TOZD želimo na VEKS poudariti vlogo študentov in 
združenega dela pri upravljanju in vodenju šole ter doseči boljše vključevanje 
VTOZD v sistem usmerjenega izobraževanja in v posebne izobraževalne skupnosti. 
Ob taki organizaciji bi bilo tudi lažje spremeniti učne načrte in programe ter uvesti 
sodobnejše metode študija,

Ker je glavna naloga VEKS v letošnjem študijskem letu prilagoditi učne načrte 
in programe potrebam združenega, dela, bi bilo ugodno, ko bi bile VTOZD 
organizirane čimprej in bi razprave o programih potekale v njihovih okvirih. 
Razprava pa je pokazala, da je vprašanje, kako organizirati VTOZD, zelo zahtevno 
tudi za ekonomiste, posebej še, ker na tem področju še ni izkušenj. Razpravljalci 
na seji osnovne organizacije ZK na VEKS se niso ogreli za nobeno od štirih 
predlaganih variant, po katerih naj bi razdelili VEKS na dve, tri oz. štiri VTOZD. 
Zato je osnovna organizacija imenovala komisijo -  vodi jo  dr. Stefan Ivanjko, 
izredni profesor, ki bo izoblikovala kriterije, s pomočjo katerih bomo lahko 
najprimerneje prilagodili organiziranost ustavnim načelom.

Sonja Ploj

Seminar univerzitetne 
konference ZKS Maribor

V petek in soboto dne 22. in 23. 10. 1976 je bil v prostorih Doma 
družbenih organizacij v Mariboru organiziran seminar za širši politični ak
tiv univerze v Mariboru. Seminar je pripravil Komite UK ZKS Maribor. 
Vabljeni so bili člani konference ZK in njenih organov, predsedniki os
novnih organizacij ZK, sindikata, ZSMS in člani habilitacijske komisije pri 
univerzi.

Seminar je imel izrazito delovni značaj, saj je bil glavni poudarek na 
naslednjih področjih: uveljavljanje vsebine zakona o združenem delu v vi
sokem Šolstvu, vloga ZSMS v delegatskem sistemu na univerzi, moralno
politični vidiki ocenjevanja učiteljev v visokem šolstvu in metode dela os- 
novnih organizacij ZK.

Uvodne referate oz. predavanja so pripravili člani Izvršnega komiteja 
CK ZKS in delavci univerze tovariši Peter Hedžet, Vlado Janžič in Franci 
Pivec.

Sekretar Izvršnega komiteja CK ZKS Franc Šetinc je spregovoril o 
moralno-političnih vidikih ocenjevanja učiteljev v visokem šolstvu. Pou
daril je neločljivo povezanost visokega šolstva z ostalimi deli združenega 
dela, kar pa tudi pomeni, da je kadrovska politika v visokem šolstvu se
stavni del širše družbene kadrovske politike. Svobodna menjava dela ne 
bo zaživela, če ne bomo razvili takšnih družbenih odnosov, ki bodo omo
gočali oživitev tistih medsebojnih interesov, ki so oz. se lahko vzpostavi
jo med visokim šolstvom in združenim delom. Združeno delo in družba 
imata poseben interes v šolstvu — da se izbdljša kvaliteta.

Šetinc je opozoril, da se družbeni položaj univerze prepočasi spremi
nja. Opozoril je na dve stvari: dohodek združenega dela je družbeni do
hodek in v ta dohodek je vključena celotna družbena reprodukcija, torej 
tudi  ̂ šolstvo in kultura, vendar se skozi svobodno menjavo dela ta 
družbenost ne upošteva v celoti v duhu ustavnih in drugih določil.

Druga stvar je družbeni položaj delavcev v visokem šolstvu. Ta polo
žaj se ne ocenjuje z merili, ki veljajo za nosilce pomembnih družbenih 
funkcij v gospodarstvu. Iz tega izhaja tudi ugotovitev, da se tudi odgo
vornost delavcev v visokem šolstvu ne izenačuje z vodilnimi delavci v 
gospodarstvu.

Starostna struktura delavcev v visokem šolstvu je neustrezna. Kot pri
mer je navedel podatke, da je 30 % asistentov starejših od 40 let, enak 
odstotek pa velja za profesorje nad 60 let. Mnogi strokovnjaki odhajajo 
zaradi neustrezno urejenega podiplomskega študija v tujino, kjer so seve
da podvrženi vplivom tujih ideologij, katere nekritično prenašajo na naša 
tla.

Ko je spregovoril o realizaciji načel za namestitev delavcev, je tudi 
opozoril na nezdravo prisotnost sektaštva, zaprtosti, premajhen pouda
rek etičnim vrednotam naše socialistične družbe, čutu odgovornosti, ne- 
spoznavanju karierizma. Osebnost visokošolskega učitelja se mora oce
njevati kot celota, ne pa deliti lastnosti po „predalčkih". Ocenjevanje se 
mora izvajati v skladu z zakonom o visokem šolstvu, ki terja to vsako leto 
in ne zgolj v reelekcijskem intervalu. Doseči se mora permanentno po
mlajevanje kadrov in njihovo kroženje iz šolstva v gospodarstvo in nazaj.

Šolstvo ne sme in ne more biti idejno nevtralno, zato moramo doseči, 
da marksistično opredeljeni učitelji poučujejo v duhu marksizma in tako 
tudi pristopajo k znanostim. Poudaril je, da se marksizem ne ustvarja z 
dekretom, da to ni stvar formalne pripadnosti, temveč je potrebno takšen 
pogled na svet razvijati zaktivriim  sodelovanjem. Imamo pa tudi primere, 
da marsikdo deluje kot marksist, čeravno ni takšnega svetovnega riažora.

Izpostavil je tudi vpliv družbenih faktorjev/k i je zaenkrat šibak in ki se 
mora okrepiti, vendar ne zaradi nezaupanja družbe, temveč kot opora 
vsem pozitivnim prizadevanjem na visokih šolah. Delegatski sistem mora 
polno zaživeti na univerzi v Mariboru v duhu tega, da je boj za samo
upravljanje boj za socializem v novih razmerah.

Tov. Vlado Janžič je v okviru teme vloga ZSMS v delegatskem siste
mu na univerzi spregovoril najprej o spremembah, ki jih je prinesla usta
va. Poudaril je vlogo ZSMS v delegatskem sistemu in njeno akcijsko 
samostojnost. Postavil je paralelo delovanja ZSMS v delovnih organizaci
jah, krajevnih skupnostih in visokem šolstvu. V delovnih organizacijah 
deluje ZSMS znotraj sindikata kot najširše družbenopolitične organizaci
je, v krajevni skupnosti znotraj SZDL, seveda ne kot podrejen oddelek, 
temveč kot del, ki zaznava specifična nasprotja, ki so prvenstvena pred
vsem za mlado generacijo. Na visokih in višjih šolah pa obstaja specifičen 
primer, da je ZSMS najširša družbenopolitična organizacija, ki mora biti 
baza študentski delegaciji v tripartitnem sistemu samouprave na šolah. 
Poudaril je, da se na sejah osnovnih delegacij ZSMS ne razpravlja o vse
binskih nalogah (učni načrti, učni programi itd.), temveč se še vedno da
je poudarek zgolj obliki, se pravi organiziranosti zaradi nje same. Sprego
voril je tudi o stihijskem vpisu na posamezne šole in o premajhnem vplivu 
mladih tako na te probleme kakor tudi na druge. Predvsem je tukaj di
skusija opozorila na že stari problem nemoči okoli štipendijske politike.

Seminar je zaključil z delom v soboto, ko je sekretar univerzitetnega 
komiteja Vojko Ozim v uvodu spregovoril o aktualnih nalogah organizaci
je ZK na univerzi v Mariboru.



820 „Padalcev"
Izdelana je že analiza uspešnosti dijakov na mariborskih srednjih šolah 

v šolskem letu 1975/76. Analiza kaže, da se odstotek učencev, ki so mo
rali razred ponavljati, iz leta v leto manjša. O oceni uspešnosti šolanja na 
mariborskih srednjih šolah, ki jo spremljajo že tri leta, bodo razpravljali 
tudi razni družbeni organi v občini.

V šolskem letu 1975/76 je obiskovalo srednje šole v občini Maribor 
14.895 dijakov; prve letnike 5.165 dijakov, druge 4.496, tretje 3.656, četr
te 1403 in pete letnike 175 dijakov. Posamezne razrede je uspešno konča
lo 14.044, ali 94,5 odstotka, 820 dijakov ali 5,5 odstotka dijakov pa bo 
moralo razred ponavljati. Največ ponavljalcev je v prvih letn ikih srednjih 
šol, in sicer 445 od 5.165 dijakov ali 8,6 odstotka. Procentualno uspešno 
konča šolanje največ dijakov zadnjih letnikov srednjih šol.

Med srednjimi šolami je najboljši uspeh na gimnazijah, kjer je tudi naj
nižji odstotek ponavljalcev -  3 odstotki — ter najvišji odstotek odličnih 
(11 odstotkov) in prav dobrih (26 odstotkov). Poklicne šole imajo po 5 
odstotkov ponavljalcev, vendar kar 37 % učencev z zadostnim uspehom. 
Sledijo tehniške šole in šolski centri s po 6 odstotki učencev.

NAJBOLJŠA PRVA GIMNAZIJA
Med gimnazijami je najboljši učni uspeh dosegla I. gimnazija. Od 663 

dijakov jih je razred ponavljalo 8, kar predstavlja 1,2 odstotka. I. gimnazi
ja je tudi edina med vsemi mariborskimi srednjimi šolami, kjer so prvi let
nik izdelali vsi vpisani dijaki. Na gimnaziji Miloša Zidanška je 15 ponavljal- 
cev^od 859 dijakov, kar predstavlja 1,7 odstotka. Odstotek odličnih je pri
bližno enak na obeh gimnazijah (okrog 13 odstotkov). Na gimnaziji M ilo
ša Zidanška je višji odstotek prav dobrih kot na I. gimnaziji (33,3 proti 
22,5 odstotka) in nižji odstotek zadostnih (7 proti 17 odstotkov). Najslab
ši uspeh med gimnazijami je na gimnaziji pedagoške smeri. Od 552 dija
kov jih ponavlja razred 39 ali 7,1 odstotka. Tudi odstotek odličnih (5,1) in 
prav dobrih (18,8) je nižji kot na obeh mariborskih gimnazijah. Vsi razen 
enega, ki so bili lani vpisani v četrti letnik gimnazije, so uspešno končali 
letnik.

Od poklicnih šol je najmanj padalcev na naslednjih šolah: poklicna 
strojna kmetijska šola (en ponavljalec od 105 vpisanih) ali 0,95 odstotka, 
šolski avtomehanski kovinarski center ima 19 ponavljalcev od 1220 vpisa
nih ali 1,56 odstotka, šolski center za oblačilce in frizerje — štirje ponav
ljala od 679 vpisanih ali 0,59 odstotka, živilski šolski center -  13 ponav
ljalcev od 544 vpisanih ali 2,38 odstotka, srednja vzgojiteljska šola -  29 
ponavljalk od 867 vpisanih ali 3,34 odstotka in šolski center za blagovni 
promet -  38 ponavljalcev od 1123 vpisanih ali 3,38 odstotka.

150 PADALCEV NA GRADBENEM SOLSKEM CENTRU
Dosti ponavljalcev je na gradbenem šolskem centru in sicer 150 od 

skupno 1326 dijakov ali 11,31 odstotka. Največ ponavljalcev imajo v prvih 
letnikih (89), od tega kar 58 na tehniški in 31 na poklicni šoli. Na upravno 
administrativnem šolskem centru in pri šolskem kovinarskem centru pri 
TAM znaša odstotek ponavljalcev 9 odstotkov. Največji odstotek ponav
ljalcev je na dveletni administrativni šoli in sicer 20 odstotkov ali 14 od 70 
vpisanih dijakov. 75 dijakov od 515 ali 14,6 bdstotka'ponavlja razred na 
tehniški gradbeni šoli. 8,6 odstotka ali 7 učencev od 81 vpisanih na teh
niški lesarski šoli in 9,5 odstotka ali 51 učencev od 536 na poklicni kovi
narski šoli pri TAM. To je tudi edina poklicna šola v sklopu šolskega cen
tra, kjer je odstotek ponavljalcev večji ng poklicni kot na tehniški šoli.

V šolskem letu 1973/74, ko je bilo na mariborskih srednjih šolah vpi
sanih 14.036 dijakov, ni izdelalo letnika 1144 dijakov ali 8,15 odstotka. V 
šolskem letu 1974/75 je od 14.314 vpisanih padlo 1.081 dijakov ali 7,55 
odstotka, lansko leto pa od 14.895 vpisanih ni izdelalo letnika 820 učen
cev ali 5,50 odstotka. S primerjavo podatkov za navedena šolska leta 
lahko ugotovimo, da se je odstotek ponavljalcev vidno manjšal pri gim
nazijah, in sicer od 6 odstotkov v letu 1973/74 na 5 odstotkov v letu 
1974/75 ter na 3 odstotke v šolskem letu 1975/76. Število ponavljalcev se 
je znižalo tudi na tehniških šolah, in sicer od 8 odstotkov v šolskem letU 
1973/74 na 6 odstotkov ob koncu lanskega šolskega leta. Pri poklicnih 
šolah pa se je odstotek ponavljalcev v šolskem letu 1974/75 povečal na 9 
odstotkov od 8 odstotkov, kolikor je znašal v šolskem letu 1973/74, v 
preteklem šolskem letu pa se je izboljšal na 4 odstotke in znaša sedaj le 5 
odstotkov. Tudi na šolskih centrih se je uspešnost učencev izboljšala, saj 
je odstotek ponavljalcev padel od 9 odstotkov v šolskem letu 1973/74 na 
8 odstotkov v šolskem letu 1974/75, v letu 1975/76 pa je znašal u- 
spešnih 6 odstotkov.

V lanskem šolskem letu je bilo od 14.895 dijakov v mariborski občini 
669 odličniakov ali 6,51 odstotka, 2.822 prav dobrih ali 18,95 odstotka, 
7 339 dobrih ali 49,27 odstotka, 2.914 zadostnih ali 19,56 odstotka in 820 
nezadostnih ali 5,50 odstotka vseh. 31 učencev je bilo neocenjenih, kar 
znaša 0,21 odstotka vseh učencev. Največ neocenjenih je bilo na poklicni 
gradbeni šoli (10), kjer je uspeh že tako slab. Zato bi kazalo upravičenost 
neocenjenih tudi preverjatil Najboljši odstotek odličnih učencev ima cen
ter za glasbeno vzgojo (25 odst.) ter I. gimnazija in gimnazija Miloša Zi
danška po 13 odst. Na poklicni strojni kmetijski šoli ni med 105 dijaki no
benega odličnjaka. Odličnjakov nima tudi tehniška lesarska šola (od 81 
vpisanih).

Največji odstotek prav dobrih je na gimnaziji Miloša Zidanška (33 
odst.), na centru za glasbeno vzgojo (31 odst.), in na ekonomski šoli (30
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odst.), najmanj pa na poklicni kovinarski šoli (10 odst.) in na elektrogos
podarskem šolskem centru (tudi 10 odst.).

Poklicna kovinarska šola ima kar 60 odstotkov dobrih učencev, po 58 
odstotkov dobrih pa imata poklicna avtomehanska šola in gimnazija pe
dagoške smeri. Najmanj dobrih je na poklicni kovinarski šoli Tabor, ki ima 
tudi največ učencev (44 odst.), ki so dosegli zadosten uspeh. Sledi po
klicna strojna kmetijska šola (36 odst. zadostnih) ter tehniška lesarska šo
la (31 odst. zadostnih). Najmanj zadostnih je na centru za glasbeno 
vzgojo (2 odst.) in na gimnaziji Miloša Zidanška (7 odst.).

Med šolami, ki imajo največji odstotek padalcev, prepričljivo vodi dvo
letni upravno administrativni šolski center z 20 odstotki, sledi tehniška 
gradbena šola s 15 odstotkov padlih, center za glasbeno vzgojo (12 
odst.) in tehniška elektrostrojna in tekstilna šola (10 odst.). I. gimnazija, 
poklicna strojna kmetijska šola, poklicna kmetijska šola Svečina, poklicna 
avtomehanska šola in šolski center za oblačilce in frizerje imajo samo po 
1 odstotek padalcev.

Ko je o teh rezultatih na seji izvršnega sveta govorila Marinka Čekov, 
načelnica oddelka za občo upravo in družbene službe pri SO Maribor, je 
med drugim menila, da se pri gimnazijah kaže visoka uspešnost pred
vsem zaradi selekcije pri vpisu pa tudi zaradi boljše socialne strukture u- 
čencev. Pri poklicnih šolah se je uspešnost šolanja izboljšala predvsem 
zaradi boljše kadrovske politike. Na uspešnost šolanja pa sta vplivala tudi 
izboljšana kakovost pouka na osnovnih šolah ter večje vključevanje otrok 
v dijaške domove. Ko bo uvedeno usmerjeno izobraževanje, bodo rezul
tati uspešnosti (nemara) še boljši.

Bojan Postružnik

Aktivnost kot formalno«/
V  teh  dneh so po teka le  na vseh šolah m ariborske univerze volilne  

konferen ce, ka te rih  sm oter v vsakoletn i izm enjavi predsedstva in članstva v 
O O  Z S M S  naj bi prispeval k stalni d in a m ik i razvoja slovenske in 
jugoslovanske m ladinske po pulac ije . V endar m oram o ponovno o p o zo riti na 
„naj b i" , ker še zdaleč ni ta ko  in m arsikje O O . ZS M S  fu n kc io n ira jo  le v 
fo rm a ln ih  in večinom a vase se zap ira joč ih  k ro g ih , k i predstavljajo za ta ko  
d in a m ičn o  usm erjeno d ru žb o , k o t  je  naša, zavorni m om en t. T a  je  potreben  
posebne pozornosti ta ko  v osnovnih k o t tu d i v višjih d ru žb en o p o litičn ih  
organizacijah. In  takšno zaprto  in nepovezano ravnanje kaj radi označu jem o  
za fo ru m sko  de lo , ne da bi se ob tem  zavedali, kako  pravzaprav pride do 
takšnih z bazo nepovezanih ali pa zelo slabo povezanih organov. T o re j na 
kra tko : študentje, k i opravlja jo  z zako nom  o  visokem  šolstvu podeljene jim  
sam oupravljalske pravice ta k o , da soodločajo  v tr ip a rtitn e m  sistemu, so 
m arsikdaj postavljeni med dve ekstrem ni situaciji: a k tiv n o  sam oupravljanje  
ali študijske obveznostiI Zakaj? Brez dvom a za to , ke r peščica študentov ne 
m ore zastopati nekaj sto pasivnih a li celo  zaviralsko usm erjenih „k o le g o v", 
k ate rih  osnovne naloge so daleč od samoupravnega sistema in včasih tu d i od 
študijskega procesa. In oni so prav ta ko  študentje  in uradno prav tako  
sam oupravlja le!, pa vendar je  vsem dobro  znano kakšni sam oupravlja lc il A li  
je  naša osnovna teza razvija ti takšno sam oupravo? N a jb rž  nel Pa vseeno n ič  
ne sto rim o , dda bi jasne in vsem znane razm ere sprem enili in do kaza li v logo, 
k i postavlja študenta na enak položaj v sam oupravnih organih k o t uč ite lja  in 
delavca. Se večl T e ž im o  celo v nasprotno , za marsikaterega študenta usodno 
stran — s fo ru m skim  delom  ozn ač im o  skupino a k tiv n ih  in nasploh v našem  
družbenem  sistemu stalno delavnih in prizadevnih  študentov. Koga to  
prizadene? Najbolj gotovo človeka-študenta, k i je  nam enil m arsikateri dan 
sam oupravljalski vlogi a li celo  im el težave pri š tud iju , k e r m u je  bila  
sam oupravna družba več k o t pa tekm a za fo rm a ln o  lis tin o , k i im a bolj a li 
manj nefun kc io na lno  podlago. Osnovna m otivacija  vzgojnoizobraževalnega  
sistema je  žal še vedno d ip lo m a , m edtem  k o  im a znanje k o t  ta k o  šele 
sekundarni p o m en i In  to  je  osnova, s p o m o čjo  katere  lahko  sklepam o na 
razvoj študentskega sam oupravljalca, predpisanega z zako nom  o visokem  
šolstvu (sam oupravljanje — form alne  fun kc io na lne  študijske obveznosti), k i 
neposredno sprem lja razvoj naše družbe.

Potrebno je  p o udariti sicer že dobro  znano , toda neuveljavljeno pravilo; 
družb a, k i se razv ija , m ora b az ira ti na m n o žičn i ak tiv izac iji vseh subjektov v 
boju za nov in dem okratičn ejš i ju t r i .  T o d a , a li gre naš razvoj po takšni poti? 
G re , am pak žal ne neovirano . O vira  smo m i sam i, ker sam oupravni razvoj 
sm atram o k o t nujnost in ne d ružbeno po trebn o  organiziranost pri 
neposredno o d lo č u jo č i po ti v p rihodnost. In do k ler bo  sam oupravljanje ta ko  
p o tek a lo , b o m o nosili trh k o  t itu lo  d em okrac ije  sveta. Tore j je  po trebn o  še 
m arsikaj s toriti in m arsikatero  nepo m em bno , a za razvoj d ružbe  po trebn o  
dejavnost tu d i v ustreznem  nerilu ra tific ira ti. S icer se b o m o m orali sprijazn iti 
s pom enom  starega, a znanega reka: „no n  plus u ltra " , k i bi pom enil poraz  
prizadevanj I

Brane S rčn ik
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Kaj nam pa morejo Kaj delati
Pred letom in pol smo z velikim hrupom (kakor se spodobi, seveda!) 

sprejeli zakon o visokem šolstvu. Njegove svetle strani smo še dolgo za
tem objavljali v dnevnem, tedenskem in revialnem tisku, polnili z njimi 
ukaželjne glave študentov in. . . tukaj se je vsa stvar končala. Kolikor si 
želimo obuditi spomin na nekatere določbe, lahko posežemo že v daljno 
preteklost o razmišljanju o ,,napredni univerzi", o novi socialistični 
družbi, o viziji komunizma. Vse to strnimo v nekaj misli: organizirati izo
braževanje po načelih samoupravne prakse in za razvoj le-te, z izobraže
vanjem poglobiti samoupravne odnose, razvijati samoupravno teorijo 
socializma, pristopiti h kreativni vzgoji marksizma — njegovih načel in 
metodologije raziskovanja oziroma razmišljanja, se glede na to tesno 
povezati s prakso (v novejšem času: z združenim delom). . . Vse to in še 
marsikaj drugega.

IN KOLIKO SMO NAREDILI?
Po operativnem načrtu uveljavljanja načel zakona o visokem šolstvu bi 

morali najkasneje v enem letu po njegovem sprejetju sprejeti ustrezne 
samoupravne akte in programe za posodabljanje (nekateri imenujejo to 
tudi revolucijo ali reformo izobraževanja!) vzgojno izobraževalnega proce
sa in te programe tudi pričeti uresničevati!

UDAREC V TEMO
Poslovodne in strokovne samoupravne strukture na šolah pa so bile 

za takšno nalogo premalo strokovne. Težko je pričeti z razvijanjem in po
sodabljanjem tradicionalnega obnašanja — le-to in revolucijo! Prav tako 
je težko, če ne še težje, pričeti z reformo v ožjem pomenu — s spremi
njanjem (v pravnem smislu) učnih programov. Začeli smo, kot sem že 
poudaril, z velikim hrupom, toda do sedaj se je razgubil že tudi zadnji, 
zakasneli odmev. Z revizijo učnih programov smo čakali lep čas na štu
dente — le zakaj se ne bi ta množica že enkrat zganila in vam ponudila 
recept — so modrovali morda previdni znanstveniki, in tako prepustili ce
lotno razmišljanje o tem študentom. Priporočili so le splošne smernice, ki 
pa so prepisane iz različnih učbenikov marksizma in družbenih resolucij 
-  da je treba vsako znanstveno disciplino razvijati, predavati in preverjati 
akumulirano znanje na marksistični način, da mora biti z marksizmom 
prežeta vsaka stran učbenika. . . Karikiram, vendar ne prehudo!

ČAKAJMO
In tako smo čakali. Učitelji na študente, študenti na učitelje, uporab

niki na oboje. . . Čakali in si lomili jezike na simpozijih na najvišjih rav
neh, metali v svet domače in s svetlobo prežete misli, ob tem pa se je 
naša akcijska mobilnost in operativna moč sesedala. Splahnelo je zaupa
nje v tistega, na kogar smo čakali, in ne nazadnje v nas same.

PA SMO ZREFORMIRALI

Reformatorska mrzlica pa nas ob tem ni zapustila. Ob iskanju najbolj
ših metod (k vragu z vsebino!) smo se odločili za kurzni sistem predavanj 
in ga napolnili z idejo prvinskosti, čeprav je kot metoda sama v svetu že 
delno pozabljen in opuščen. Toda vsako naše razmišljanje ima določen 
namen — funkcionalizma se pri tem še zdaleč ne bomo otresli. Ob enaki 
vsebini je najlažje spremeniti metodo podajanja, pa je volk sit. . . do koze 
tako seveda ne bomo prišli, pred svetom pa bomo le ohranili renome re
formatorja številka 1.

Vem —(Ne veS

Prevelika (ne)odgovornost
Študentje včasih vse preveč radi pozabljamo na nekatere važne sestanke. V 

naslednjem kratkem razmišljanju bi se rad dotaknil problema zelo slabo obiskanih 
sestankov aktivov študentov -  komunistov na mariborski pedagoški akademiji. 
Prvi sestanek je bil še kar dobro obiskan, potem pa se je situacija ponavljala iz 
„dneva v dan." Skoraj vsak sestanek je bil nesklepčen, tako da niso mogli 
sprejemati nobenih pomembnih sklepov. Komunisti smo dolžni, da se svojih 
sestankov redno udeležujemo, kajti na vseh navadno razpravljamo o pomembnih in 
odločilnih stvareh. Verjetno bo potrebno na pedagoški akademiji malce zaostriti 
nekatere ukrepe in skrajno neodgovorne člane ZK končno poklicati na 
odgovornost. Res je, da se nekateri izgovarjajo, da so na sestanek pozabili, toda 
prepogosto pozabl|anje spet nikomur ne koristi, še najmanj pa tistim , ki morajo 
zaradi nekaterih dvakrat sedeti na enem in istem sestanku. Tudi tekočih 
problemov, s katerimi se moramo komunisti nenehno ubadati, ni moč rešiti v 
zastavljenem času. Problemi se tako nabirajo, rokov za njihovo pravočasno rešitev 
pa ni, saj je potrebno za eno stvar sklicevati sestanek kar dvakrat.

Na ta dejstva so opozorili prisotni študentje-komunisti tudi na preteklem 
sestanku vseh aktivov na pedagoški akademi|i. Na sestanku, ki pa seveda zopet ni 
bil polnoštevilno obiskan, so ocenili delo posameznih aktivov, izvolili nove oziroma 
potrdili stare sekretarje ter sprejeli sklep, da je potrebno povsod določiti posebne 
poverjenike, ki bodo skrbeli za stalno'evidenco članstva, za partijsko literaturo in 
članarino, Za namestnika sekretarja 0 0  ZK na TOZD predmetni pouk so izvolili 
Milana Odra. Naj omenimo še to, da so aktive komunistov-študentov ustanovili na 
pedagoški akademiji zato, da bi zaradi organizacijsko velikih enot zagotovili tako 
široko aktivnost vsega članstva.

mt

Da takoj na začetku tega sestavka razčistimo morebitne nepotrebne ’  
dileme, naj zapišem, da namen mojega pisanja ni v nikakršnem soljenju 
pameti komurkoli, pač pa zgolj poskus, da bi delo študentov in njihovo 
organizacijo osvetlili kdaj tudi z drugih zornih kotov, ne samo z ozkih 
sindikalističnih in „reform atorskih" vidikov.

Univerzitetna konferenca Zveze socialistične mladine združuje študen
te na univerzi. Je torej študentska organizacija, In če govorimo o njej, se 
moramo vsekakor domeniti, kaj je organizacija in kaj je študent. Orga
nizacija, pojmovana širše, je tvorba (sistem) s svojimi elementi (podsiste
mi) povezavami med njimi in pa SMOTRI ter CILJI. Študentje definiran s 
svojim položajem v družbi, ko osvaja znanje za svoje sedanje in bodoče 
delo, in ki na univerzo pride po to ZNANJE IN VZGOJO. Študentov 
smoter, cilj in namen je tako pogojen z znanjem — pridobiti ga.

Znanje se večinoma enači z izpiti in diplomo. Vendar je diploma in o- 
pravljen izpit kot delček diplome le form a/oblika v kateri se skriva znanje 
kot bistvo, substanca. Ker vemo, da forma ni enaka substanci, da oblika 
ni enaka vsebini, tudi diploma ni nujno enaka znanju pa čeravno se šte
vilna reformna prizadevanja in parole nanašajo na kritiko nedovoljenega 
števila diplomantov, velik osip in podobno, zelo malo ali nič pa na kritiko 
pridobljenega znanja.

Če je torej univerzitetna konferenca ZSMS študentska organizacija, 
morajo biti tudi njeni cilji definirani s cilji študentov, z njihovo bitjo, saj je 
lahko bit študentske organizacije le abstrakcija študentove biti na nekem 
višjem nivoju. Študentova bit pa je, kot smo že ugotovili, v pridobivanju 
znanja, ne pa diplome kot zunanjega izraza tega znanja, kljub temu da 
študentje in pa praksa v veliki meri vrednotijo prav ta zunanji izraz.

Smoter organizacije, ki združuje „pridobivalce znanja", leži v omogo
čanju tega pridobivanja, v izgradnji takega produkcijskega procesa na u- 
niverzi, ki bo omogočal uresničiti bistvo študenta ter v kritiki vsega, kar 
to onemogoča. Če se s tega zornega kota ozremo na univerzitetno kon
ferenco, vidimo, da so njeni cilji definirani po eni strani z zagotovitvijo 
kvalitete pridobivanega znanja, po drugi strani pa z borbo proti dejavni
kom, ki osvajanje takega znanja zavirajo. Skladno s tem lahko tudi nalo
ge študentov in njihove organizacije UK ZSMS razdelimo na dvoje pod
ročij, in sicer na naloge v produkcijskem procesu pridobivanja znanja in 
na naloge v omogočanju nemotenega pridobivanja znanja.

1. Naloge v produkcijskem procesu pridobivanja znanja:

— kritika zastarelega znanja, mrtvega znanja, faktografije,
— borba za študenta misleca in ne študenta vernika in dogmatika,
— vzpostavitev delovnega odnosa med učiteljem in asistentom ter 

študentom,
— preverjanje teoretičnega znanja o praksi preko predavateljev iz gos

podarstva,. praktičnih vaj, obvezne prakse,
— čim številnejša udeležba študentov v znanstveno raziskovalnem 

delu,
— samoupravljanje kot delovni proces (delegati, ure samoupravljanja, 

vsestransko komuniciranje v pedagoškem procesu),
— učitelj kot vzgojitelj, ne zgolj kot predavatelj,
— itd. itd.

2. Naloge v omogočanju nemotenega pridobivanja znanja:

-  zagotovitev materialnega položaja študentov (skripta, učbeniki, 
študentski domovi, štipendije),

-  usmerjanje v študij (povezava z delavci, srednješolci, dijaki neu
streznih srednjih šol"),

-  povezava z ostalimi mladinci, pri čemer je treba pbudariti, da je to 
lahko le pot za dosego cilja, ne že cilj sam, v kar se marsikdaj izrodi,

-  povečati dotok študentov iz nerazvitih območij in socialno „nižjega 
sloja" (primer: Ljubljana ima na 10.000 prebivalcev 360 študentov, Lenart 
in Šentjur zgolj 52),

-  obštudljske dejavnosti kot pomemben faktor kreiranja študentove 
osebnosti (množičnost, organiziranost, vključevanje učiteljev),

-  razbijati študentsko pasivnost in nekritičnost ter demistificirati pro
fesorja in pa seveda

-  razbijati vse protisamoupravne in protisocialistične tendence v vi
sokem šolstvu in v družbi.

Prav gotovo gornja razdelitev nalog ni „o d  boga dana" niti niso na
štete vse naloge. Z njo želim doseči zgolj to, da bi nam vsem bilo jasno, 
da bo organizacija, ki združuje tako mobilno socialno grupo, kot so štu
dentje, uspešna samo tedaj, če bo znala ugotoviti, kje leži bistvo njenega 
dela. Zatorej, ko se ob volilnih konferencah naše organizacije pogovarja
mo o programih za delo v prihodnjem študijskem obdobju, ne smemo 
mimo tega, da ne bi razčistili, kaj je vsebina dela organizacije, ki združuje 
študente, in kaj oblika, kaj so cilji in kaj so metode za dosego teh ciljev. 
Upoštevati pa bo treba tudi določene principe, ki veljajo za vsako orga
nizacijo, tudi univerzitetne konference, saj so metode dela študentskih 
organizacij še marsikje take, da bi jih ostro napadla celo Ford in Tayloriz 
začetka 20. stoletja, pa čeravno je večina njunih načinov dela moderna 
organizacijska znanost že zdavnaj pobila.

Mik Rebernik
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Študentski domovi
I Ш ■ ■ ■ ■

na licitaciji
V e d n o , kad ar se pogovarjam o o gradnji — kakršn iko li g radn ji, pač ne 

m orem o brez finančnega soočen ja , k i n em alo kra t greni nač rto va n o , a 
družbeno up rav ičeno  investiranje. N a jb rž  je  po trebn o  p o u d ariti prav dejstvo, 
k ak o  in v kaj vlagam o danes ogrom na fin an čn a  sredstva, m ed tem  k o  
vzporedno s tem  zategujem o pas na naj ob ču tljive jšem  m estu te r  k lju b  
svarilom  in prošnjam  tla č im o  vedno d iferenc irane  in socialno najšibkejše  
sloje. Pa pri tem  prekle to  , .s labo" razm išljam o , k a k o  ravnam o, in nam  je  
nasploh vseeno, toda le d o tle j, do k le r nam  nauk ne stopi na k u rje  o k o . 
T a k ra t p re idem o v ob ram bo , k i smo jo  skrbno p rip rav ili že m nogo prej — že 
pred za če tk o m  negotove po teze , pa najsi bo  še ta k o  nerealna in ironična.^

S pet smo tu ! Spet naj prosim o usm iljen ja in sploh dobre volje  vse tiste, 
ki bodo b lagovo lili pom agati nam  ubogim  študentom  iz najrevnejših d ružin ! 
V e n d a r čakam o in čaka li bom o ta k o  do lgo , da . . .  da b o m o  d o ča k a li. 
Takšna je  pač praksa, k i ostaja še naprej v navadi -  najprej se obvaruj 
m očnejš ih , če pa imaš še denar, pa poravnaj dolgove tu d i z o s ta lim i, in tako  
ostajam o na repu, ta m , k je r je  skleda že skoraj a li pa po po lnom a p razna , in 
zop et čakam o . . .  .

Š tuden tski dom ovi so nam enjeni š tudentom  s šibkejšo socialno in 
m ateria lno  osnovo, ti pa naj vseeno prispevajo s svojo p o lno  kap ac ite to  k 
razvoju našega socialističnega sistema. V endar takšnim  študen to m  dajem o  
bore m alo , saj niso n iko li o d lo č e n i, ali bo do  ju tr i še lahko  vsrkavali 
prepo trebno  znanje ali pa b o d o  m orda že prije li za k ra m p , lo pato  . .  ., te r si 
na ta  način  u tira li p o t skozi ž iv ljen je . A li drugače pogledano: do vo lju je m o , 
da z n jih o v im i že ta ko  skrom nim i sredstvi gospodari nekdo  drug -  oderuški 
podnajem niški gospodar -  celo  več , prepuščam o jih  o k o lju , k je r  nem alokrat 
spoznajo svoj „edini m ožni izh o d " iz k ritič n e  situacije . D ejansko stanje je  
takšno, pa se res ne da tu d i v teh  vrsticah lagati in nato lcevati k o t  verje tn o  
kje  drug je, am pak je  treba stop iti na trn je  in spoznati resnico: program  
gradnje študentskih  d o m o v je  solidno zastavljen in n ič  več , k a jti že tre tje  
le to  čakam o na nov sto lp ič  -  celo dva, k i sta b ila  predvidena v 
sredn jeročnem  obdob ju  d o  le ta  1 97 5 .

Vprašan je  v zvezi z g rad itv ijo  do m o v za učence in študente sprem lja 
odbor podpisn ikov družbenega dogovora o nalogah pri sam oupravnem  
sporazum evanju in združevanju  sredstev za gradnjo d o m o v za učence in 
študente, k i pa , m oram o p o u d a riti, je  storil za ta k o  zahtevno t itu lo , k o t  jo  
nosi, m nogo p rem alo , da bi lahko  njegovo de lo  p o z itiv n o  o cen ili, k a jti 
številke in o p ra v ič ila , k i p riča jo  o nerealiz iranih  n a č rtih , so prešle že ta k o  v 
navado, da si brez n jih  ni m ogoče zam isliti prav ničesar v eč . Pa naj ž iv im o  
študentje torej tud i od takšnih navad, brez  strehe nad glavo in brez zavesti, 
da b o m o nekoč po trebn i d ru žb i k o t  nosilci njenega razvo ja , te r  da je  družba  
sedaj po trebna nam . Proces sam oupravnega sporazum evanja ostaja torej brez  
realizacije , k i je , m im ogrede, ka ta s tro fa ln a , zop et eno od o b ču tljiv ih  m est, 
nam enjenih prelivanju črn ila  in načenjanju  aktu alne  p ro b le m a tik e  v nejasnih  
okv irih  d e m o k ra tičn ih  p o ti. Sporazum evanje je  še bolj zavrla uvedba 50%  
pologa pri negospodarskih investicijah , k i je  znova p o trd ila , da status do m o v  
za učence in študente pri nas sploh ni p ravilno  op rede ljen , n iti n a tan ko  ne 
vem o, kam  bi radi p rip elja li sistem izobraževanja , če je  po trebn o  razlikovati 
ljud i tud i na po droč ju  stanovanjskega standarda d ijako v  in š tudentov. O d bor  
je  sorazm erno pozno vključ i! v a kc ijo  sporazum evanja tu d i nezajete  regije, v 
k ate rih  pa je  bil uspeh zares k re p k o  pod m in im u m o m . In tervencijsk i zakon  
za zagotovitev  dela sredstev sicer zavezuje vse tis te  T O Z D , k i sporazum a niso 
podpisale, da zd ružu je jo  6 %  sredstev, nam enjenih  stanovanjski izgradn ji za 
gradnjo do m o v, vendar nam nobena še takšna zaveza ne pom aga, če  
realizacije ni.

O d bor podpisn ikov ocen ju je , da je  stanje o realizaciji sredstev iz obeh 
osrednjih virov (sam oupravni sporazum  in in tervencijski zakon) pokazalo  
izredno slab p riliv , da pa se bo  stanje med le tom  „ N O R M A L IZ IR A L O "  in 
plan irana sredstva tu d i „ R E A L IZ IR A L A " .  K aj je  torej nenadom a po vzro č ilo  
ta ko  o p tim is tič n o  oceno, k o  pa p redobro  vem o, kakšna bo  spet situacija ob  
koncu leta -  b istvenih razlik od p re tek lih  let ne b o . E d in i v ir , k i predstavlja  
stalen d o to k  sredstev je , 0 ,3 4 5  odsto tka  od b ru to  osebnih do hod ko v m  
seveda tud i a n u ite te  odpravljenega stanovanjskega sklada SR S lovenije . 
O p o zo riti je  po trebn o  tud i na neustrezen nač in  zb iran ja  sredstev za gradnjo  
študentskih  d o m o v v' M a rib o ru , k i naj bi zajem al le severovzhodno S lovenijo , 
čeprav študira v M ariboru  np r. okrog 3 0 0  študentov iz p rim orske regije, 
katere T O Z D  pa zb ira jo  sredstva na republiškem  n ivo ju . S kratka: okrog  
gradr^e d o m o v za učence in študente bo p o treb n o  še m arsikaj s to r iti, da se 
bo stvar vsaj zasilno u re d ila , k a jti po stari p o ti n a p rq  ne gre več.

O p ro b le m a tik i izgradnje k o t  tu d i same dejavnosti m ariborskih  
študentskih d o m o v smo želeli zvedeti dejansko s ituac ijo , pa smo se obrn ili 
na pristojne tovariše iz študentskih dom ov: to v . K o ren a , to v . C im erm ana, 
tov . U lriha  in  tov . N ekrepa.

N a vprašanje, k a k o  se uresničuje d inam ika  gradnje študentskih dom ov  
in k ak o  ocenju je odgovor odbora po dpisn ikov , je  tov . K o ren  med drug im

^  ],D in am ik a  gradr^e študentskih dom ov ni v nobenem  prim eru  uspešna. 
Leta  1 9 7 3  smo napravili p lan in  program  razvoja študentskih dom ov  
M a rib o r, k i je  predvideval gradnjo dveh s to lp ičev  v le tu  1 9 7 4  oziro m a  1 9 7 5 , 
vsakega s po 2 5 0  ležišči. V endar je  to  ostalo le  v n a č rtih . D o  leta 1965

predvidevam o, da bo  M aribor potreboval od 1 0 0 0  do  1 1 0 0  novih ležišč in 
upam o, da bo po treba  uresničena.

Posebej bi rad poudaril dejstvo, da je  SO  M a rib o r do delila  un iverzi in  
študentskim  do m o vo m  b rezp lačno  zem ljišče na K oroškem  p la to ju , k a r  
pom eni prvo takšno  akc ijo  v S lo ven iji, k i jo  je  prav gotovo  po trebn o  
po h v a liti. K o m u n a ln o  ured itev  zem ljišča so prepustili študentskim  
do m o vo m , k i so skupaj z un iverzo zbrali 1 ,2 6  m ilijon a  za izdelavo idejnega  
in glavnega p ro je k ta , k i sta pripravljena in ta ko  čakam o le še na p riče tek  
izgradnje. Lokacija  ob novi pedagoški akadem iji om ogoča tu d i izgradn jo  
restavracije, dvorane in ostalih k lub sk ih  prosto rov , k i so predvideni v 
predzadnji fazi ( 1 9 8 2 /8 3 ) ,  in vsi upam o, da se b o  to  to k ra t le u resn ič ilo  ter  
da bo tv o rilo  študentsko naselje na K oroškem  p lato ju  zak ljučeno  c e lo to " , je  
dejal tovariš K o ren , po tem  pa nadaljeval: „P o  p r io rite tn i listi smo tren u tn o  
na 5 . m estu in h k ra ti na prvem  med š tudentskim i do m o v i. V  načrtu  je  
gradnja s to lp iča  s 3 1 5  ležišč i, k i bo  zgrajen d o  konca prihodnjega le ta , s tem  
da se z gradnjo p rične  č im  p re j, a najpozneje  spom ladi. S m o na najboljši 
p o ti, da po nekaj le tih  zo p et do b im o  p repotrebna  nova ležišča in up am , da 
nam  b o  to  uspelo. M o ti me pa predvsem to , k ak o  nekateri še vedno  
obravnavajo razvoj študentskih dom ov le na regionalnem  p rin c ip u , k i pa 
n ik a k o r ne ustreza več stvarni podob i s tru ktu re  študentov, k i v naših 
dom ovih  stanujejo . M is lim , da je  sistem družbenega dogovarjan ja m nogo  
boljši od prejšnjega proračunskega sistem a, k i je  bil nerealen ," je  končal 
d ire k to r  študentskih  do m o v.

Brane S rčn ik

Je kvaliteta prehrane 
ustrezna
K A J JE R E S N IC A  O  R A Z M E R J U  M E D  Š T U D E N T S K O  P R E H R A N O  IN  
P R E H R A N O J E M A L C E M  T E R  P R E H R A N O U S T V A R J A L C E M  V  Š T U 
D E N T S K I M E N Z I.  K A K O  SE E N O T A  R E S T A V R A C IJ E  V L E Č E  IZ  
P R O B L E M O V  IT D ?

Naj izhajam  iz potrjenega vira, da študent pri stanarini odšteje le 8  
dinarjev  na račun „študentske m en ze".

O brazložitev: K er se zaradi kuhanja  v lastni režiji povečuje poraba  
električnega to k a , sm o b ili pris iljeni za 8  din  v skupnem  zvišanju povečati 
stanarino. Dogaja se, da nekdo  v pečici (več ali manj niso p rik lju č e n e ) peče  
tr i jabo lka  in na ta način je  e fe k t m ajhen , velika pa je  poraba e lek tričnega  
to k a . V endar zagotavljam o, da se stanarina ni povečala zaradi domske  
restavracije, k o t to  m en ijo  nekateri študentje.

To re j študentje  za plačevanje izgub ali povečanje d o b ič k a  niste  
prikrajšani p ri stanarin i.

Prav ta ko  ne trp i stanarina na račun povečanja števila zaposlenih, saj 
im a D E dom  le 14  zaposlenih in je  razvidno , da se delovna sila na račun  
študenta skupaj z kap ac ite tam i ni povečala , k o t m en ijo  š tudentje.

Vprašanje k v a n tite te  na jvečkra t ni pereče, pereč pa je  prob lem  oko li 
k va lite te  v istih okv irih  z isto k o lič in o  porabljenega m ateria la l

T o  je  b ilo  naslednje vprašanje, zastavljeno odhaja jočem u d ire k to rju  
študentskega dom a.

Jed iln ik  je  bil popravljen , to  ste lahko o p a z ili, to d a , žal, se nam včasih  
zgodi, da določenega a rtik la  ni m oč d o b iti in ta ko  ne pride do  popolnega  
realiziranja  je d iln ika  . . .

O p ro stite , ne gre za zvrst je d i, m arveč za k va lite to  tistega, kar pač je .  
Povejte nam  prosim  krivca?

D elno  je  k rivo  to , da im am o precejšnje težave s kadri in pa za to , ker še 
ni opredeljenega statusa študentskega do m a. T a k o  ne m orem o delavcev v 
ku h in ji nagrajevati po  de lu . Ne bi pa tukaj im enoval konkretnega krivca za 
k va lite to . Je pa še prob lem  ta ko  im enovane inerc ije . D elavci se več ali manj 
zavedajo da plače b o do , k a k o , to  pa je  že drugo vprašanje. Problem  je tud i v 
tem , da je  nihanje v povpraševanju za prehrano veliko . Najboljš i dnevi .so 
to re k , sreda in č e tr te k , petek že m an j, da o soboti in nedelji ne govorim o. 
D ejstvo pa je , da m oram o zaposlovati to lik o  lju d i, k o t  jih  po trebu jem o v 
špicah.

A m p ak  tu d i te d a j, k o  je  manjše povpraševanje, sta strežba m  kva lite ta  
slabi?

D a, vse to  je  res.
P om očn ik  d ire k to rja  je  p rip o m n il, da je  do ločene  nepravilnosti že 

opazil in da bo potrebna ostrina, da se bodo ta ko  odnosi k o t kva lite ta  v 
kuh in ji po prav ili. Sam oupravljan je bo  po trebn o  speljati d o  nivo ja, k je r se 
take stvari ne bodo več dogajale.

In  kaj vi m islite  o iz jav i, tov. Koren?
M enim , da tovariš p o m o čn ik  ne misli uvajati po lic ijskih  m etod , sem pa 

m nenja , da bo  lahko odpravil m arsikateri napako , k i sem jo  zagrešil.
Rad bi še p rip o m n il, da so tud i študentje  v svetu restavracije in da ti 

nim ajo  bistvenih p rip o m b  na k v a lite to  in odnose v D E  restavracije.
T o  je  nekaj p rob lem ov, k i se jih  še d o tek n il pogovor n i, predlagane to  

bile nekatere rešitve. To re j rešitve so, ni pa č loveka, k i bi j ih  rea liz ira l. 
M nen je  je , da posveča U K  ZS M S  prem alo  pozornosti p rob lem o m  in ne 
k o n tro lira  dom ske skupnosti, k i k lju b  o č itn im  neprav ilno stim , ni n iko li 
prišla v spor, oz. ni priš lo do  nesoglasja m ed n jo  in študentskim  d o m o m . 
U kin je n o  je  subvencioniranje študentske m enze, ta k o  ti D E  restavracije  
pomaga s te m , da posreduje ob ro ke  (2 0 0 0 )  drug im  D O . To re j gre tu d i za 
širšo d ružbeno odgovornost, k i prazni že ta k o  prazen študentov žep.
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Kako opredeliti status

Študentskih domov
Letos m ora vsak stanovalec v študentskem  dom u odšteti za posteljo  

nekaj m anj k o t 4 0 0  d inarjev , m esečno. T a  cena je  m enda le n e k o liko  višja 
k o t v L ju b lja n i, k je r pa so sto lp iči starejši. O  m ateria lnem  po ložsju  
študentskih do m o v, o cenah, stroških , d o h o d ku  smo se pogovarjali z 
upravn ikom  delovne eno te  Š tud en tsk i do m o vi S lavkom  C im erm an o m .

— ja n u arja  d o lo č a te  višino stanarine za teko če  le to . Je ta cena takšne, 
da  lahko š tu d en tsk i do m o vi sam o s stanarino po kriva jo  vse stroške?

— „ N ik a k o r, š tu d e n ts k i do m o vi M a rib  or dob iva jo  do tacije  od 
Republiške izobraževalne skupnosti v višini stroškov am ortizac ije  stavb in  
oprem e, z do tac ijo  pa lahko  k rije m o  tud i de l stroškov vzdrževanja. Ostala  
sredstva zberem o s stanarino. K o  sm o jo  letos zviševali, smo upoštevali 
podatke iz  zaključnega računa in napovedi o dvigu cen. Predvsem smo  
računa li, da se bo do  zvišali stroški e le k tričn e  energije (poraba je 
presenetljivo visoka, 8 .0 0 0  d in  m esečno za s to lp ič  in to  predvsem za 
žarn ice) in stroški s toritev  o b rtn ik o v  (in ven tar v drugem  in tre tjem  Š D  vedno  
terja  poprav ila ), v ceno  pa smo vka lku lira li tud i 18-odsto tno  povečanje  
osebnih do hod ko v  zaposlenih. K lju b  tem u  ug otavljam o , da  se o d sto tek , k i ga 
študentje izd ajo  za h ran o  in stanovanje glede na m ateria ln i cenzus z n iž u je ."

— P om očn ik  d ire k to rja  Š tud en tsk ih  d o m o v tovariš N ek re p  m en i, d a  se 
v prihodn jem  letu stanarine ne b o d o  b istveno zvišale, ta ko  vsaj kažejo  
po datk i period ičnega ob računa in statističn ih  analiz.

— Soba v študentskem  d o m u velja  skoraj 8 0 0  d inarjev , kar je  več k o t  
ponekod m esečna stanarina za stanovanje. K a k o  b i lahko prim erja li ti dve  
ceni?

— „P o lov ico  tega zneska predstavlja jo  stroški e lek tričn e  energije, 
ogrevanje, inventarja , vzdrževanja, p leskanja, ka r v ostale stanarine ni 
všteto.

— Kakšen je  sedanji status Š tud en tsk ih  domov?
— .Š tu d e n ts k i dom ovi sami ustvarjajo 8 5  odsto tkov  dohodka; so 

gospodarska organizacija in hkra ti organizacija posebnega družbenega  
pom ena. N eurejeni status povzroča precej težav. Nagrajevanje n ik a k o r ni 
stim ula tivno , za to  se ubadam o s kadrovskim i težavam i. Lani so b ili npr. 
osebni d o hod ki pavšalni, zdaj se tru d im o , da bi nagrajevali d e lo . T o  b i rešilo 
mnoge prob lem e, predvsem v restavraciji."

— Pri upravlja ln ih  od loč itvah  m orate  upoštevati ta k o  interese delovn ih  
skupnosti š tu d e n ts k ih  dom ov k o t interese stanovalcev. Jih je  težko  
usklajevati?

— , Delovna skupnost sama od lo ča  o m edsebojnih razm erjih  in osebnih 
dohod kih  (m im ogrede: de lež O D  v ceni znaša p rib ližn o  e n o  tre tjin o , vendar 
pada), o vseh ostalih zadevah (npr. stanarin i, ceni ob ro ko v) o d lo č a  svet 
zavoda, ki ga sestavljajo po  štirje predstavniki delovne skupnosti, stanovalcev  
in un iverze. V  petih le tih  še ni prišlo d o  nasprotij m ed delegacijam i. V z ro k  ni 
m orda „fo rm a ln a  delegacija s tan o va lcev ', saj študentje sami sestavljajo 
ka lku lac ije , k je r b i lah ko  najprej prišlo d o  n asp ro tij."

— A li stanovalci resnično lahko o b liku je jo  svoj „vsakdan' v 
študentskem  dom u?

— „ V e lik o  je m ožnosti. D iscip linsko kom isijo  v od ijo  študentje, enako je  
s socialno ko m is ijo . Š tu d en tje  so od loč itvam  teh kom isij dali nove 
razsežnosti — lah ko  bi rek li, d a  bo lj p ra v ič n o  o d lo č a jo , ke r se m ed seboj 
poznajo . T o d a  stanovalci še vse prem alo  o b liku je jo  svoje živ ljen je v do m u . 
Razprave o dom skem  redu, k o  je  te k la  beseda o zvišanju kavcije za sobo od 
trideset na stoosemdeset d in , se je  udeležilo  3 0  študentov, s p rip o m b o  na  
sklep se ni oglasil n ihče, pri plačevanju pa je  b ilo  p rip o m b  ve liko . S ta tu t  
zavoda je v razpravi že od 15. avgusta in čeprav je  v d o m u kak ih  3 0  
študentov prava in precej študentov V E K S  . "

— . .na s ta tu t še ni b ilo  p rip o m b  — nadaljevanje stavka je  k o t  n a d la n i. 
S ta tu t — predpis, k i ureja nač in  od ločan je  o vseh stvareh, nam  pom eni le 
predpis. G o tovo  pa bi ga lahko sprem enili v sredstvo za reševanje z b Io  
konkre tn ih  težav.

Sonja Ploj

Dobro je, da se tu in tam včasih spomnimo tistih, ki nam vsak dan v 
študentski menzi v Študentskih domovih Maribor postrežejo z jedačo, saj, kakor 
vemo, je najprej potrebno dobro jesti in piti, da smo kasneje sposobni študirati. 
Študentom, ki smo včasih takšni, da bi najraje vse prekleli in poslali v božjo... 
namreč večkrat ni jasno, da se prenekatere ženice v belih haljah trudijo napolniti 
naše želodce in omogočiti to, da smo dobre volje in siti. Saj te ženice niso krive, da. 
je porcija hrane premajhna, čeprav se trudijo in vsakomur dajo toliko, da se naje, 
kakor tudi niso krive, da nekomu ni všec to, drugemu ono, ampak po svojih 
sposobnostih in pa seveda sposobnostih kuhinje vsem ustrežejo. To pa ni_vedno 
lahko, saj nekateri doma jedo samo telečjo pečenko in pečen krompirček ter 
seveda solato, drugi obožujejo piščančka in pire pa malo špinačke. No in ker te 
pridnice niso naše mamice, ampak nam jih ob kosilih samo nadomestujejo, je to 
seveda težko, kajti pojavijo se tudi taki, ki imamo radi musako, pa za večerjo 
„a jm oh t" ali belo kavo in kruh. Skratka treba bo v prihodnje misliti tudi na to in ne 
samo kritizirati zaradi kritiziranja, temveč živeti v veri, da bo po te m /ko  pridete k 
pravi mamici, vse boljše. Takrat vas bodo namreč povile v (težko) pričakovane in 
zlikane plenice in vam dale dudico, da boste pili mlekeCa. Dobili pa boste tudi 
zajtrk v posteljico in termofor, da vam bo toplo. Pa še nekaj. Nad temi ženskami je 
tudi nekakšna pojava, ki zbuja strah in trepet. Zato nekatere izmed njih ne upajo 
biti dobre — po naše -  in se tega možička zelo bojijo, čeprav ni glavni kuhar, 
ampak eden izmed tistih, ki pridno priganjajo delavke k delu, čeprav jim  pot v 
prevroči kuhinji pošteno teče s čela, in jim po vseh samoupravnih predpisih krojijo 
plačo (p. p. to ni naša samouprava!). Kuharice in njihove pomočnice pa so nato 
tudi razočarane, saj večkrat dobijo premajhno plačilo za vloženo delo, in 
prenekatera se je že zjokala ob prejemu osebnega dohodka. To sem_ slišal iz
zanesljivih virov. Potem pa tudi one pre jo. In takrat sem tudi sam žalosten.
Zato pridno hodim v našo menzo in vse pomažem in si samo še želim, da bi mi 
vedno tako dobro šlo, da bi imel vsaj jesti.
Organ

Pasivizacija brez primere
K ako  je  z obštudijskim i dejavnostm i študentov v m ariborskih  

študentskih d o m o vih , je  prav ta k o  po trebno nekaj napisati, ka jti znano je  
m rtv ilo  m ed š tuden ti, k i stanujejo v do m o vih . N i prave povezave med njim i 
-  to rq  je  vsaka organiziranost zam an, k a jti odziva na k lic  n i. Zakaj je  tem u  
ta ko  in kaj je  v program u obštudijske kom isije  pri predsedstvu dom ske  
skupnosti, je  ocenil re ferent za obštudijsko dejavnost pri študentskih  
dom ovih  tov. M itja  U lrih :

„Program  obštudijskega dela študentov je  zasnovan celo ta k o , da se 
študentom  ni po trebno  organizacijsko vključevati v de lo , tem več jim  je  
vsaka prired itev  prip ravljena, da se udejstvujejo le k o t gledalci ozirom a  
poslušalci a li tud i d isk u ta n ti, pa vendar odziva n i. V  p re tek lem  študijskem  
letu smo organizirali m nogo stvari, vendar je  bil odziv  na vse več k o t  
porazen. Za m in im a ln o  ceno 1 0 0  d inarjev smo organizirali iz le t za smučarje  
v A vstrijo , organizirali smo m ono dram o L iz ik a , pa Slovensko kuharico , ter  
predavanji M arjana Osojnika in A n to n a  S lodnjaka, vendar je  b il odziv  
m inim alen . C elo  pri organizaciji brezplačnega izleta v P rekm urje  smo im eli 
težave, ker je  b ilo  sprva k an d id ato v  prem alo. M is lim , da je  po trebno  
postaviti kom isijo  za obštudijske dejavnosti na čvrste noge, ker je  bila doslej 
m nogo prešibka, da bi prebila led. K er se je  izka lo , da dosedanji način  
in fo rm iran ja  študentov s po d tikan jem  obvestil pod vrata in z obveščanjem  
na oglasnih deskah ni dober, načrtu jem o  ozvočenje dom ov z dnevnim  
in fo rm iran jem  med 12. in 14. te r med 17 . in 19. uro . Takšno  obveščanje 
im ajo npr. v Beogradu, in je  izredno sm o trn o , saj lahko v tren u tk u  obvestiš 
vse študente. Prizadevam o si v prvem  do m u urediti nam esto televizijske sobe 
č ita ln ico  z dnevno in fo rm ativn im  časopisjem in rev ijam i, k i naj bi 
postopom a postala in terna kn jižn ica , vendar nekateri študentje tem u  
nasprotujejo, čeprav je  soba sedaj večinom a nezasedena," je  povedal tov. 
U lrih .

Zares čuden odnos študentov do  sredine, v kateri ž iv im o. N iti na 
organizirano in postreženo ne reagiram o več. T u d i kar nam je  nam enjeno za 
razvedrilo  in p o č itek  zavračam o — skratka nezainteresiranost brez  
prim erjave. Pri svojem študiju  pozab ljam o na oko lje , v katerem  živim o: na 
odnose s sostanovalci, na odnose do  družbe in celo nase, kar pa znam o po 
drugi strani p rikaza ti za krepko  nerealno, čeprav se svoje pasivnosti dobro  
zavedam o. Takšnih  ljudi naša družba ne po trebu je! U pam o lahko  le , da bo  
nova kom isija  za obštudijsko dejavnost sestavljena iz prizadevnih in 
am b ic iozn ih  ljud i in da ne bo  spala, ta ko  k o t je  spala kom isija pred njo.

Kolegice in kolegi I
To v. U lr ih  ni „b a u -b au " , am pak je  č lovek, k i se m uči in prizadeva za 

nas. - Sonja Ploj
Janez B ratkov ič  

i Brane S rčn ik



Visoko ?olstvo in zdru,eno
delo 9 K p  naprej!

V  zadnjem  času je  op aziti vedno več razprav o povezovanju združenega  
dela z v isokim  šolstvom  in ob ra tno . Z a č e lo  se je  z uresničevanjem  d o lo č il 
nove ustave in zakona o visokem  šolstvu, po katerem  m orajo  b iti vsi 
sam oupravni organi šole sestavljeni po tr ip a rtitn e m  načelu — delegacija  
delavcev šole, š tudentov in uporab n ikov  (gospodarstva). T u d i financiranje  
visokega šolstva je  v zadnjih  dveh le tih  doživelo  več sprem em b in im ajo  
uporabnik i vedno več m ožnosti za vplivanje  na visokošolske in stituc ije  tu d i s 
te strani.

Z a  študente se je  odnos d o  združenega dela začel sprem in ja ti z uvedbo  
sedanjega sistema š t ip e n d ira la , k je r se čez kadrovsko š tipend ijo  d ire k tn o  
povezujejo  z zd ružen im  de lo m .

Z  v id ika  aplikativnega znanstvenoraziskovalnega de la , k i bi ko ris tilo  
neposredno posam eznim  organizacijam  združenega de la ,zaenkrat v večin i 
prim ero v  nism o presegli blagovnih odnosov, k o  posam ezne visokošolske  
instu tucije  p ro ti p lač ilu  izvajajo nekatere  raziskovalne naloge za delovne
organizacije . Š tud en tje  tu  ze lo  m alo  sodelu jejo.

V isokošolske institucije  posvečajo precejšnjo pozornost organizaciji 
izrednega š tud ija , k i pa ga zd ruženo  delo  ali posam ezniki posebej finansira jo , 
vendar je  tu d i tu  op aziti izredno  nepovezanost z red n im i študenti.

T a k o  se pojavlja vprašanje, k ak o  naj se š tu d e n te  bolj povežejo z 
združen im  d e lo m , ta ko  da bi študijski proces prerasel v resnično  
usposabljanje b o d o č ih  s tro ko vn jakov  v združenem  de lu .

Pred kakšn im  le tom  smo za to , k e r smo u g o to v ili, da je  stopnja razvoja  
m aterialne baze (denarja n i!) naše družb e  še prešibka, prenehali z večletno  
akc ijo  študentskih organizacij (S kupnost študentov Š lovenije  in kasneje  
socialistične m ladine S lovenije na un iverzi) za dosego delovnega statusa 
študenta . Danes ugotavljam o , da smo pri tem  po zab ili na iskanje drugačnih  
p o ti š tudentov v združeno  de lo . T o  se danes pri še vedno neurejeni 
štipendijski p o lit ik i kaže k o t resen p ro b le m . M o je  razm išljanje b o  posvečeno  
eni od m ožnih  rešitev tega prob lem a.

Danes po eni strani ug otavljam o , da š tuden lje  prem alo  sodelujejo v 
p ra k tič n ih  raziskovaln ih nalogah in ni redek po jav, k o  je  d ip lom ska naloga 
druge stopnje prvo sam ostojno raziskovalno delo študenta. T o  pa opravi šele 
ob za k lju č k u  svojega š tud ija , k o  je  absolvent, k i n im a  več n it i predavanj n iti 
vaj in so njegova edina m ožnost k o n ta k tira n ja  s profesorjem  k o n zu lta c ije . 
T u d i m ožnosti za stro ko vn o deba to  s svo jim i sošolci je  o b ču tn o  m a n j. T a k o  
se znajde d ip lo m a n t pred p ro b le m o m , k a k o  si izd elati instrum entarij za 
raziskovalno de lo  v praksi » .n je g o v a  rešitev pa je  odvisna od osebne 
iznajd ljivosti vsakega posam eznika.

T u d i pozneje , k o  pride d ip lo m a n t v delovno organizacijo , k je r je  prav 
zaradi pom anjkan ja  prakse šest mesecev ali več p rip ra v n ik , se celotna zadeva 
ne sprem eni kaj do sti. Naše delovne organizacije se še vse prem alo  strokovno  
povezu jejo , bodisi zaradi ostankov drobnolastn iške in privatizacijske  
m ise lnosti,'b od is i zaradi neuvidevanja prednosti, k i j ih  takšno sodelovanje  
prinaša celo tn i d ru žb i.

Z a to  predlagam , da naj v višjfh le tn ik ih  posam eznih visokih šol 
predavatelji pri posam eznih predm etih  zm anjšajo število u r predavanj pri 
rednih  š tudentih  za to , ker so:

1. na razpolago (ali vsaj m orajo  b it i)  zapiski predavanj a li druga ustrezna  
študijska lite ra tu ra , ki jo  lah ko  Študent predhodno sam obdela in ker

2. pri izrednih  š tudentih  profesorji shajajo z precej m anjšim  številom  ur 
predavanj, pa se to  na k v a lite ti pridobljenega znanja prav n ič  ne pozna.

Pravzaprav je  zan im iv  po jav, da im ajo  v  večin i p rim erov  profesorji 
predavanja (ex  k a te d ra ), vaje, k i pa so s trokovno dosti bolj zahtevne, saj je  
po trebn o  na n jih  obravnavati p rob lem e, k i se š tudentom  pri š tudiju  odpira jo  
in s s trokovn im i dokazi v diskusiji razč istiti posamezne p o jm e , pa so 
prepuščene asisten tom , ki so, čeprav o n jiho vi strokovnosti n ihče  ne d vo m i, 
vendarle osebe, k i svoj s trokovn i ja z  šele začen ja jo  g ra d iti.

T u d i obseg k las ičn ih  vaj pri ap lika tivn ih  p redm etih  bi m orali s krč iti na 
takšno m ero , da b i si študenti uspeli izo b liko va ti k r it ič n o  predstavo o 
obravnavani snovi, ostali del vaj pa posvetiti izdelavi in razlagi m eto d , k i jih  
lahko  up orab im o pri p ra k tič n i uporab i osvojenega znanja.

Posamezne katedre  bi m orale p reko  delegacij uporab n ikov  v visokih  
šolah in preko  vseh drugih m ožn ih  ob lik  povezovanja po iskati stik s 
strokovn jaki in sam oupravn im i organi v združenem  d e lu , k je r se po javlja jo  
p ro b lem i, k i bi j ih  z znanjem  posameznega predm eta lahko  rešili (pravzaprav  
vse v po d je tju , za k ar so po trebn i s tro ko vn jak i).

Z  n jim i bi se dogovorili načelno in v posam eznih prim erih  za
sodelovanje, k i bi p o tek a lo  tako:

S kupina študentov pod vodstvom  m en torja  (p ro fesor, asistent) b i prišla 
v delovno organizacijo  reševat nek strokovn i p rob lem  paralelno in neodvisno  
od strokovn jakov  v D O , k i pa b i da li tej skupin i na razpolago vse potrebne  
p o d atke . Rešitev, k i b i jo  skupina izd ela la , b i posredovali de lovn i organizaciji 
k o t predlog in to  brezp lačno . T a k o  b i po  eni strani zagotovili stik š tudentov  
s prakso in razvoj znanstvenega in raziskovalnega dela praktičnega  pom ena v 
šoli, po drugi strani pa b i združenem u delu  pom agali s ko ris tn im i predlogi m  
bi prišlo d o  hitrejšega prelivanja znanja iz teo rije  v prakso. T u d i ta  ob lika  
dela bi b ila obvezna za vse študente.

Seveda se bo do  pri takšnih ob likah  povezovanja po javili v zače tku  
o d p o ri, vendar je  to  znač iln o  za vsako novo stvar in prepričan  sem , da pri 
nas lah ko  presežem o zap lo tn iško  m iselnost posam eznikov in dosežem o novo  
k v a lite to  v vzao jno izobraževalnem  procesu na un iverzi.

Jani S iranko
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Č e nared im o pregled celega srečanja, m oram o reč i, da nam  je  dejansko  
slovenski oder pripravil venček zan im iv ih  predstav in res škoda bi b ilo  
k a te ro k o li za m u d iti. O benem  pa sta dva razloga, k i nam  to  prepreču jeta  -  
r edek je  ljub ite lj g ledališča, k i b i zmogel dnevno „ p re ž v e č it i"  ka r tr i 
predstave, in še redkejši tis ti, k i bi m u to  dovo lila  fin an čn a  sredstva.

Deset prired itev  na velikem  od ru , osem predstav na m alem  odru in 
še k u p  sprem ljevalnih prired itev  -  vse to  stlačeno v dober teden l T a k o  se bo  
M ariborčan  preobjedel gledališča v zadnjem  tednu o k to b ra , nato pa celo le to  
spet gladoval.

T a k o  smo letos sledili samo predstavam  na velikem  o d ru , č e p ra v je  b ilo  
ve liko  od ličn ih  predstav na m alem  — om enim o naj samo izv irno  delo  Jureta  
Obrškega Potepuhi v izvedbi eksperim entalnega gledališča Glej v predavalnici 
pedagoške akadem ije  ali V u č e tič e vo  L iz ik o  z M ilen o  M u h ičevo  na m alem

Borštnikovo
srečanje

O B O R Š T N IK O V E M  S R E Č A N J U  JE  B IL O  P R E L IT E G A  Ž E  M N O G O  
Č R N IL A , D A N IH  Ž E  P R E C E J O C E N  -  PA  N A J  T U K A J  ŠE K A T E D R A  
P R IS T A V I S V O J L O N Č E K

odru . Brez uvodne in zak ljučne  prired itve  je  na velikem  odru nastopilo  osem  
gledališč, od tega sedem slovenskih in narodno pozorište iz S om bora  s 
k o m ed ijo  Jovana Sterije  Popoviča Ž e n itev  in m ožitev  k o t gost z najboljšo  
predstavo Sterijinega p o zo ija  ‘7 6 , k i smo jo  k o t ta ko  sprejeli, se ji nasmejali 
in j i  zaploskali — pa čeprav razen dobre  igre in režije  ni kaj dosti pokaza l, saj 
prob lem atika  v k o m ed iji na račun patriarhaln ih  odnosov ni znala prerasti 
svoje dobe, k i pa je  žal za nas že predaleč nazaj. S m o pa se dodobra razvdrili 
pri n jen ih zabavnih, čeravno neškodljiv ih bodicah.

Podobna je  bila Harrisova kom ed ija  Pavliha in M ica , k i je  ve lik o k ra t 
prehajal v b u rk o , m oram o pa po hvaliti scenografe ljubljanskega M ladinskega  
gledališča, k i so tud i to k ra t svoj posel o d lič n o  opravili — T o m a ž  K rž išn ik  je  s 
poslikan im i trakov i na stojalih  opravil več, k o t bi z ne vem  k o lik o  več 
m ateriala. Razveselila sta nas tud i N ik o  Goršič (tud i k o t profesor m ariborkse  
univerze) in M ariborčan  V la d im ir Juc k o t Pavliha, k i sta sproščeno in 
dovršeno odigrala svoji v logi. K o m ed ija  Pavliha in M ica je  seveda nam enjena  
m lajšemu občinstvu , k i z več jim  razum evanjem  sprejema m arsikateri gag, k i 
je  nam , n eko liko  starejšim , m orda le še odveč, n eko liko  grenek smeh pa je  
izzvalo m etanje o tro ka  skozi okn o  . .

D ram a S N G  M arib o r je  letos spet nastopila s P artljičevo  Š č u k o  in 
p u b liko  ponovno prisrčno razvedrila . D rugi del te „ lo k a ln e "  ko m ed ije , k o t  
so ji to  nekateri o č ita li, so gledalci prav ta ko  lepo sprejeli k ak o r prv i, saj je  
žirija  občinstva na koncu  nak lon ila  Petru Ternovšku nagrado za najboljšo  
igro , strokovna žirija  pa A ngelci Jan kov i, pa tud i Janez K lasinc in M ilena  
M uhičeva sta predstavi precej pripom ogla do  uspeha. Naj T o n e ta  P artljiča  še 
to lik o  zm erja jo  po revijah in časopisih, ljud je  ga radi gledajo in se v e liko kra t  
od srca nasm ejijo tud i svojim  lastnim  napakam . Bodic in trn o v  pa se pod  
sm ehom  v O , ne ščuke pa ne ne m an jka .

M estno gledališče ljub ljansko  je  postreglo s preizkušeno k o m ed ijo  N eila  
S im ona V ečna m ladeniča — tud i ta nam erava predvsem  zabavati, m alce  
razm išljam o samo o starosti in njen ih težavah, pa m orda o že ljah , ostati tu d i 
na stara leta zvezda. D rugače nam  pa o starosti ni povedal n ič  kaj novega: 
življen je, k i ga igralca živ ita  samo še v spom in janju na lepše d n i, o tro č ja  
zam erljivost, k i se k o n ča  z rah lo sen tim enta lnostjo . Je pa tekst poln živega 
in prisrčnega hu m o rja , k i je  to lik o  let navduševal z odrov B roadw aya in je  
spravil v dobro  vo ljo  tu d i gledalce na Borštn ikovem  srečanju .
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Nosilna misel Ardenovega dela Ž iv ite  k o t  svinje bi se dala bo lje  povedati 
v k ra tk i č rtic i, v celovečerni d ram i pa delu je  neko liko  p re kra tk o  in zvodeni. 
S im patična  scena, k i je  dobila  tud i d ip lo m o  strokovne ž ir ije , o d ličn a  igra 
M ajde P otokarjeve, S lavke G lavinove in Poldeta b ib iča  in s im p a tič n i, čeprav  
ne vedno najbolj ustrezni teksti songov v izvedbi Nece Falkove pa so splošni 
vtis precej poboljšali. M is lim o  pa le , da so tr i nagrade za predstavo dram e  
S N G  L jub ljana , k i še zda leč  ni brila najboljša, le m orda m alce preveč . . .

A kadem ija  za gledališče, rad io , f i lm  in te lev iz ijo  je  pripravila  letos  
sen tim enta lno zgodbico Johna Osborna O zri se v gn^vu, k i m orda res 
pom eni p re lom nico  in uspešen začetek angleškega m odernega gledališča, je  
pa od ta k ra t m in ilo  že dvajset let in je  gledalec ne m ore več ta k o  sprejem ati. 
N ič  novega ne spoznam o, noč novega ne d o ž iv im o , ničesar ne v id im o  v drugi 
lu č i. D obro  d ek le , k i nastrada, z lo b n o , ki zmaga in se kasneje zaradi „slabe  
vesti" um akne, m o ž , ki je  zagrenjen in za to  napadalen, in p rija te lj, k i želi 
samo pom agati — kaj podobnega smo v ideli že tud i v  kakšni holivoodski 
uspešnici, za to  nam ne smejo za m e riti, da v tem  ne v id im o  n ič  kaj 
modernega ali celo prelom nega . , . .  Razveseljivo je  v glavnem p ričakovan je , 
da bom o im eli na naših odrskih deskah km alu  zelo dobre igralce, k i znajo  
svojo vlogo p rizadeto  in dom iselno od igra ti.

Pom ladno prebujenje je  delo , k i nam  da precej m is liti, srečujem o  
situacije in stiske, k o t sm o jih  vsi d o ž iv lja li. Jarem  nekega sam ozadovoljnega  
šolskega sistema, vzgoja, k i ima vedno prav, tu d i kad ar n im a prav, obup in 
stiska, preveličevanje vsakdanjih težav. N a odru z zelo preprosto , a 
u č in ko v ito  sceno se dogaja m arsikateri delček našega m ladostnega življen ja. 
F r ank VVedekind je  znal p ris luhn iti m laden iču  in m ladenk i, n juni ljubezn i, pa 
vendar ne zapada v m rakobna in sentim entalna ob jokovan ja , vsako stvar 
postavi na m esto, kam or sodi. Sam om or je  neum nost, k i ničesar ne popravi, 
m orala je  lažna in red ko  prava p o t, ljubezen je  povsem naravna in razum ljiva  
stvar, če jo  zavijam o v č rn i plašč, jo  lah ko  le skvarim o in sko m p lic iram o . Po 
predstavi im am o m nogo m ateria la za razm išljan je , saj nam  postavlja prav 
neprijetna vprašanja, k i se z n jim i vsak dan sreču jem o, pa si le redko nanje  
upam o odgovoriti — je  do bro  zanim ivo? In  če n i, m ar zanim ivo ni dobro?  
Zakon je  tu , njega smo vajeni in se zaradi tega v n jem  p o č u tim o  varno , zakaj 
torej izzivati naravno? In je  m ar nu jn o , da je  naravno vedno v k o n flik tu  s 
splošno p rizn an im  „k o ris tn im "?  M o ž z m asko (A n to n  Petje) nastopi o 
pravem  času na pravilen način — brez prisile in prepričevanja — samo 
našteje: ta ko  je  s tem , ta ko  z o n im . Č e verjam še, po jd i z m en o j, če ne, 
ostani, k je r si, na pokopališču . .  .

Ivan C ankar se je , k ak o r je  v ideti po m in im aln em  obisku predstave  
celjskega ljudskega gledališča, v tem  svojem letu  že precej zam eril občinstvu . 
Pohujšanje v do lin i šentflorjanski — je  bila edina predstava, pri ka te ri 
dvorana ni b ila zasedena do  poslednjega k o tič k a  in bi se dalo m in u to  pred  
zače tkom  še izb ira ti sedež v p a r te r ju . , . .  Ž a l, k a jti „P ohujšanje" je  b ilo  
verjetno ena od najboljših predstav letošnjega srečanja. M ile  K o ru n  je  s 
svojim  režijskim  koncep tom  prodrl ta k o  g loboko v C ankarjev  te ks t, k o t to  
verjetno ni uspelo še nobenem u režiserju pred n jim . Igralski team  pa je  
deloval ta ko  skladno in ubrano , k o t tega sicer nism o vajeni n iti pri celjskem  
gledališču. Gre za izp iljen o  in naštudirano predstavo, k i je  sicer nism o  
gledali p rv ič , vendar nam  je  ves čas vzbujala zanim anje  za dogajanje na odru . 
Pri tej predstavi skoraj ne m orem o govoriti o do bri ali slabi igri, ker so vsi 
dejansko b ili eno — in k o t celota je  delovalo  o d lič n o . Č e  ploskanje na koncu  
ni b ilo  ta ko  b u rn o , k o t  bi lah ko  b ilo , je  tega krivo  samo prem alo  d la n i . . .

T a k o , srečanje slovenskih gledaliških odrov je  zdaj že za nam i. In  če 
potegnem o č r to  pod vsemi predstavami?

Pr edvsem se nam  postavlja eno vprašanje, kaj nas zanim a na 
B orštn ikovem  srečanju — igralec in igra, režija in režiser, se pravi, bolj ali 
marg izdelana izvedba ali vsebina? ? ? Je nam en srečanja golo pretehtavanje  
sposobnosti slovenskih odrskih in zaodrskih delavcev ali prenašanje  
gledaliških sporočil avtorja  gledalcu? Če gre za te h n iko , po tem  bi b ilo  
prim erneje , da vsi režiserji režira jo  isto d e lo , vsi igralci igrajo isto v logo, 
scenografi obdelajo  isto sceno, kostum ografi ob lačijo  isto osebo. Če pa gre 
za vsebino, bi m orda v bo doče  m ajo  razm išljali tud i o njej. V id e li sm o kup  
predstav, k je r smo se p rije tn o  zabavali, in drugi k up  predstav, k je r se še 
zabavali nism o. P o tem takem  je  še d o b ro , da je  večina del b ila kom edij . . .

K d o  sestavlja repertoarje  slovenskih poklicn ih  gledališč? In  smo m ar še 
vedno p re p rič a n i, da je  slabo iz „u vo za" še vedno boljše od dobrega  
domačega? Če že zaide slabše delo na deske, naj bo vsaj dom ače , bom o vsaj 
vedeli, zakaj ga gledam o? N ih č e  ne m ore trd it i ,  da n im am o do brih  dom ačih  
tekstov, da pa im ajo drugi narodi v svojih dram skih zakladnicah m nogo  
zrelejša dela, k o t smo jih  v ideli na letošnjem  B orštn ikovem  srečanju , pa tud i 
vem o vsi.

K er gre za srečanje slovenskih gledališč, ni razu m ljiv o , da smo videli na 
celovečernih predstavah na velikem  odru dram i le dveh slovenskih avto rjev. 
S tem  ne gre zavračati tu je  odrske lite ra tu re , le na razm erje je  po trebn o  
o p o zo riti. In  zakaj ne bi „u važa li"  res le najboljše tekste , ne pa vsega, k a r je  
pač „n o t made in Vugoslavia? "  K ak o  dolgo bo  še na po licah ležal k u p  
listov, k i so jih  popisali slovenski avto rji in avto rji drugih jugoslovanskih del, 
kate rih  večina še ni b ila  uprizo ijena? I

M orda za konec še besedo o ceni vstopnic. Slišali sm o, da so nekatera  
jugoslovanska gledališča uspela uvesti brezplačen vstop na vse predstave in s 
tem  uresničila geslo k u ltu ro  ljudstvu. C elotna vsota za vstopnice za vse 
predstave B orštn ikovega srečanja je  dosegala takšne višine, da b i si jih  slabše 
situirani k u ltu rn i po trošn ik i le stežka privošč ili, ed ino  m orda z uvedbo  
odplačevanja na obroke .

M orda bi se za prihodn ja  srečanja le nekako  dalo  do govoriti, da bi ena 
predstava vsak večer zadostovala, pa čeprav bi tra jalo  vse skupaj cel mesec, 
in da bi prek k u ltu rn e  skupnosti in delovnih organizacij ceno vstopnicam  
to lik o  zn iža li, da bi si tud i zvesti ljub ite lj g ledališča, k i n im a astronom skih  
dohod ko v, lahko  ogledal vse predstave in ta ko  resnično tud i on dob il 
pregled nad d ram skim i odri v Sloveniji? M orda pa bi kazalo  iste predstave še 
kdaj povabiti v M a rib o r, da bi jih  videli tud i tis ti, k i zanje v B orštn ikovem  
tednu niso uspeli d o b iti karte? Z / Z

Kinematografija 
in filmska vzgoja

Filmska vzgoja je navajanje gledalca, pa naj bo to otrok ali zrela 
osebnost, na aktivno analiziranje filma, ko le-ta preraste v idejo ter se 
koagulira v obliko dejanskega filma. Mora pa se izogibati stereotipnosti. 
Razčlenitev takega dela ponuja možnost dialoga s prikazano situacijo in 
možnost kritične presoje. Prav ta presoja pa navaja filmskega gledalca k 
konfrontaciji med prikazano in lastno resničnostjo, ki dopolnjuje njegovo 
osebnost z novimi izkušnjami. Vse preveč pozornosti se namreč posveča 
ocenjevanju teme in vsebine.

Na žalost pa tukaj pride do velikih nasprotij. Film, ki je grajen po 
vseh naštetih zakonitostih, film, ki opravlja svojo pravo umetniško 
funkcijo, nima pravilnega odziva pri gledalcih. Problem neosveščenosti!

JUGOSLOVANSKA KINEMATOGRAFIJA IMA LETNO NA VOLJO 
OKROG 120 novih filmov. Od tega jih 170 uvozi iz zapadnlh držav, 30 iz 
vzhodnih, 20 pa jih posnamejo jugoslovanski avtorji. Od tjga  jih je kakih 
20 resnično dobrih, 50 dobrih, 100 neprimernih, ostali pa so zelo slabi, 
celo škodljivi našemu družbenopolitičnemu življenju. To pa je posledica 
megalomanskega uvažanja filmov. Kljub vsemu pa je jugoslovanska 
kinematografija na zavidljivi svetovni ravni. Je pa res, da bi ta dosežena 
raven lahko bila še boljša.

Kako se z vsem tem spopada kino podjetje Maribor?
Kino podjetje Maribor je vedno nekoliko v krizi. Količina dobrih ali 

primernih film ov ne zadostuje za celotno predvajanje novih filmov, zato 
je nujno, da se poslužuje dobrih repriz, kar je vsekakor bolje kot pa 
prikazovanje slabih. -  neprimernih filmov. Toda to je situacija, ki ima 
svoje temelje zunaj te ustanove. Ta ustanova, ki izpolnjuje svojo vlogo 
kot delovna organizacija posebnega družbenega pomena, se močno 
uveljavlja v našem kulturno-vzgojnem in zabavnem življenju s programi, 
ki so usklajeni z ozirom na nujnost filmske vzgoje mladine in odraslih, z 
ozirom na idejno-politično vrednost, z ozirom na estetsko in umetniško 
vrednost ter z ozirom na kvalitetno zabavo in sprostitev obiskovalcev 
filmskih predstav.

Programske naloge kino podjetja:
Na programsko kvaliteto je treba vplivati tudi z organiziranjem 

posebnih predstav, filmskih revij in podobnih oblik predvajanja, kjer je 
mogoče bolj kot normalno vplivati na javnost in na obisk s posebno 
usmerjenostjo, poudarjanjem posebnih kvalitet, značilnosti in razmer.

Vedno znova je treba poskušati pri organiziranju mladinskih in 
drugih abonmajev, jih priporočati s posebnim poudarkom šolam, 
delovnim kolektivom, po možnosti s kratkimi uvodnimi predavanji, in 
nato, po predvajanju, z razpravami. Za takšne namene je potrebno 
izbirati filme s posebnimi vrednostmi in zanimivostmi.

V sodelovanju s strokovnimi organizacijami je potrebno upoštevati 
najtesnejše stike s šolami in drugimi vzgojnimi zavodi, delovnimi organi
zacijami, tako da bo pravilno zaživela filmskovzgojna dejavnost na šolah 
kakor tudi na drugih vzgojnih ustanovah. Ustvarjati je potrebno, da dobi 
film tisto veljavo, ki jo ima kot najvplivnejši medij, veljavo, ki ga postavi 
na pravo mesto v kulturnem in vzgojnem življenju, da se enakopravno 
vključi v načrte in programe družbenopolitičnih in kulturnovzgojnih 
organizacij. Posebno je treba nadaljevati tesno sodelovanje s komisijo pri 
ZKPO, podpirati prizadevanja komisije za organiziranje filmskovzgojnih 
seminarjev. Pritegniti filmske mentorje, omogočiti jim čim boljše spozna
vanje zakonitosti filma, dajati jim čimveč pomoči pri filmski vzgoji. V kino 
podjetju samem je prav tako potrebno posvetiti več pozornosti idejni in 
strokovni vzgoji in usposabljanju kadrov.

Del tega se že izvaja v praksi. Kino podjetje je pripravilo za šole 
posebno obliko obiskovanja kino predstav, vstopnice prodajajo v 
delovnih organizacijah (in v našem primeru po 0 0  ZSMS), seveda po 
dostopnejši ceni. Imajo redne dopoldanske predstave za vse šole. Vsem, 
ki tako ali drugače vplivajo in opravljajo funkcijo filmske vzgoje, je kino 
podjetje dalo ostale abonentske karte, s katerimi ima na primer filmski 
mentor možnost obiskati katerokoli filmsko predstavo in se lahko tako že 
po pogledariem filmu odloči, kateri film je primeren njegovi skupini, o 
katerem filmu se bodo pogovarjali pri uri, 'namenjeni filmski vzgoji.

Veliko je storjenega, še več pa se bo lahko naredilo, le če se bodo 
vsi dosledno držali napisanih pravil in programov; spodbuditi bo 
potrebno vse, izkoristiti vse možnosti ter najti nove poti k popularizaciji 
filmskovzgojne dejavnosti, da bo le-ta postala nepogrešljiva potreba 
vsakega državljana. Kal



Kratek 
pregled filmov

N E U S T R A Š N I W A L D O  PEP- 
PER: Pravi pustolovski f i lm  iz
živ ljen ja  bivših vojn ih  letalcev v 
A m e r ik i, k i si po prvi svetovni vo jn i 
s lužijo  k ru h  z le ta lsk im i akrob a
c ija m i. F ilm  je  zan im iv  in nape t, 
zabaven in trag ičen obenem . V  
glavni vlogi R o b ert R edford .

PO K O N J U H  P L A N IN I:  F ilm  
Fadila  H adžiča pripoveduje  plastič
no in zan im ivo  o uporu rudarjev in 
njihovem  skupnem  odhodu v par
tiza n e , k je r  se o d lik u je jo  po pod
je tn o s ti, iznajd ljivosti in pogum u. 
Igra vrsta naših najboljših igralcev: 
Pavel V u jis ič , Boris D vo rn ik , Kole  
Angelovski, Husein Č o k ič  in D uško  
B ulajič.

V E L IK A  P U S T O L O V Š Č IN A :  
P roti koncu  druge svetovne vojne se 
znajdeta  dva k o m ik a  Bourvil in Luis 
de Funes, k i bi rada v m iru  
pričakala  konec vo jne, v nenavad
nem  po loža ju , ko  m orata  pom agati 
zavezn iškim  leta lcem  — in ker sta 
oba slavna k o m ik a , so ta njuna  
prizadevanja polna k d m ik e  in nena
vadnih zap letov. Vse to  je  p rip o 
m oglo  f ilm u  do  izredne p rilju b lje 
nosti in rekordn ih  obiskov.

N E K O Č  JE Ž IV E L  D R O Z G : Na 
beograjskem  „Festu  7 5 “  sd prikazali 
tu d i sovjetski f i lm  o m laden iču  , 
katerem u je  več d o  d ružb e  s 
tovariš i, k o t do  do lžnosti in k i 
prihaja za to  nenehno v k o n fl ik t  z 
o k o lic o , s časom  in sam im  seboj. T a  
p rikupna  kom ed ija  je  neposredna  
podoba živ ljen ja  m lad ih , zabavna in 
poučna h k r a t i . . .

/f

Mladi in kultura
V E Č  S O D E L O V A N J A , V E Č  D E L A

V  okviru  prip rav na teden kom un ista  v m ariborski o b č in i je  idejno  
p o litičn a  kom isija  pri predsedstvu 0 0  Z S M S  g im nazije  M ilo š  Z idanšek, na 
po budo IPK  občinske konference Z S M S , organizirala pogovor s tem o M ladi 
in k u ltu ra . Razprava je  bila v m ladinskem  gledališču na šoli, ud eležili pa so 
se je  predstavn ik i m ariborskih  srednjih šol.

Nam en razprave je  b ilo  d o b iti sklepe ozirom a izv lečke  m išljenja in  
pogledov m ladih  na um etnost in k u ltu ro .

K o t okv ir n ačrta , po katerem  je  diskusija p o teka la , je  s lužilo  šest 
osnovnih izhodišč. M lad i so razpravljali o  tem ah: m ladi a m a te rji, k re iran je  
mladega č loveka v u m etnos ti, ob like  ustvarjan ja, vp liv  id e jn ih  to k o v  na 
razvoj in id e jn o p o litič n o  usm erjenost k u ltu re  pri nas ter o k ič u  v naši k u ltu ri 
in um etnosti.

M la d i, prisotn i na tej razpravi, so prišli d o  ugotov itve , da je  am atersko  
delo  k lju b  številn im  težavam  dokaj važno . Zavzeli so se za tesnejše stike  
posam eznih sekcij m ed seboj ter za navezavo in p o m o č  prosvetn ih društev.

G lede vloge am aterizm a je  b ilo  izrečen o , da družba  posveča prem alo  
pozornosti njegovim  p o z itiv n im  rezu lta to m ; po trebn a  je  večja m oralna  
podpora ter v i§ a  finančna sredstva. V E n d a r ne sme predstavljati denar tis to  
glavno ov iro , k i bi preprečevala razvoj živahne k u ltu rn e  dejavnosti. S aj, č e je  
dovolj lastne sam oin ic iativnosti, vo lje  d o  dela in zaupanja v  rezu lta te  — se 
nazadnje najde tud i ta . . . . .

Izrečena je  bila tud i k rit ič n a  p rip o m b a , češ da m ladi ta le n ti — pesniki, 
lite ra ti, lik o v n ik i — n im ajo  m ožnosti predstaviti svoje izd e lke  širšemu krogu. 
Res takšnih o b jekto v  — razstavnih prostorov in revij te r raznih drugih  
m ladinskih  in študentskih glasil — p rim a n jk u je , toda dejstvo je ,  da so. 
U k v a ija jo  pa se z drug im  prob lem o m  — k ak o  p rid o b iti sodelavce. S tvar se 
ta k o  v rti v k ro gu . Kaj je  vzrok za takšno stanje? Prav gotovo je  eden izm ed  
glavnih neobveščenosti in neorganiziranost. Šele ta k ra t , k o  se b o m o  začeli 
zavedati, da je  po trebn o  ne samo je m a ti, tem več tu d i d a ja ti — žrtvo vati 
nekaj svojеда prostega časa — šele ta k ra t b o m o lah ko  im enovali am aterizem  
— ho bby . Sele ta k ra t b o m o lahko  d e ja li, da predstavlja ed in o  oviro  denar — 
in m orda ted a j, k o  b o m o  to  dosegli n iti ta ne b o  več ta ko  prob lem atičen?

D an ila  Orešek

>pam o- 
„  Par

adi težav z 
da dobili še-

Dva filma smo Mariborčani le 
uspeli dočakati -  v „Partizaau" 
vrtijo Т огпту , rock-opero, 
glasbo mladi že dolgo poz 
„U darn iku" pa so pričelej 
ve Foremanovega „L e t | 
vičjim gnezdom".

Kukavičje gnezdo 
bljubljali za otvoritev 
tizanove" dvorane,, 
distributerjem pa /d " „ 
le sedaj.

Foreman se lot'l proble
matike o d tu je r jM t motene oseb
nosti, ce lotru^Bbajanje se v bist
vu vrti v zavJSu za psihiatrijo, se 
pa ves časO ravezuie navzven, v 
,,normatoo^ziv ljbn je . Med oseb
jem in b©»iki prihaja do konflik
tov, gla<Wr sestra na oddelku rav
na s Š t i r n i  pacienti s svojega 
stališča in ker so bolniki „n o r i" ,  
im a ^ fe d a  vedno prav, elektrošok 
sesdaruporabiti tudi kot kazen za 
revolt. . .

Za zidovi bolnišnice se dogajajo 
nenavadne stvari, pa nič kaj manj 
čudne kakor zunaj njih. V strokov
nih očeh pa ima lahko' vsak dogo
dek psihološko moteno ozadje, 
čeprav je veliko tega samo povsem 
navadno reagiranje. In osupljivo — 
s strokovnim pritiskom lahko vsak
do zares znori, ljudje ki o tem od
ločajo, pa so trdno prepričani v 
svojo dobrotljivost.

Osebnosti, ki se srečujejo na 
platnu, imajo vsakdanje lastnosti, 
morda le nekoliko potencirane, 
med dolgotrajnim bivanjem v za
vodu jih znajo prepričati, da so od
tujeni, moteni in morda celo ne
varni.

Let nad kukavičjim gnezdom je 
vsekakor film, ki si ga je vredno o- 
gledati, vseh pet Oskarjev, ki jih je 
sprejel, je pa še vedno premalo, če 
gledamo režijo, scenarij in celoten 
team zares odličnih igralcev. Po o- 
gledu predstave se zgodba še ne 
konča, še mnogo bomo morali 
premisliti. . ..

CERKEV 
V
POKONC|LSKE 
OBDOBJU

Profesor Vladimir Sruk nam bo v šestih nadaljevanjih opisal 
delovanje cerkve v pokoncilskem obdobju, v obdobju, ko je cerkev 
podrla toge zidove in stopila v korak z razvojem osveščanja ljudi. Prav 
zaradi tega pa je njeno politiko, politiko prefinjenega „podkožnega 
zadiranja", njeno reformo podružbljanja, treba bolj tehtno podvreči 
razmišljajoči objektivni kritiki. Marksizem pa nam s svojimi metodami daje 
za to najboljše možnosti.

UVOD:
K. V. Truhlar je dal svoji knjigi zelo zgovoren moto: „S  tem pa je 

postavljena zahteva po mnogih preosnovah v gospodarsko-socialnem 
življenju in po spreobrnjenju mišljenja in ravnanja pri vseh ljudeh."

(Pastoralna konstitucija „Veselje in upanje” , str. 5)
Premislimo m oto... Očitno ta teza, ta energični imperativ, iztrgan iz 

besedila pastoralne konstitucije, ne vsebuje ničesar, kar bi sugeriralo 
versko vseb ino ; prav lahko bi šlo za od lom ek iz kakega 
d ružbenopo litičnega  program a. Tu je zahteva po preosnovi 
gospodarko-socialnega, ne pa verskega življenja; tu je zahteva po 
spreobrnjenju mišljenja in ravnanja nasploh, ne pa posebnega verskega 
doživljanja ter čustvovanja... Pisec že na samem začetku jasno izraža 
težnjo pokoncilske cerkve:

1. Še bolj odločno stopiti v središče družbenega dogajanja, 
angažirati se v gospodarsko-socialni, to je v politični sferi. Cerkevh hoče 
postati še učinkovitejši dejavnik družbenih sprememb in preosnov.

2. V novih razmerah razvijati in uveljavljati adekvaten način 
mišljenja; osvoboditi se anahronistične, zastarele metafizike in 
formalizma, ki hromita delovanje. Tako spremenjena in razbremenjena 
misel naj bi bila pogoj ter vodilo novim, razmeram prilagojenim modelom 
ravnanja, osmišljene dejavnosti.

Cerkev zahteva „spreobrnjenje", conversio; (to Truhlar v uvodnem 
poglavju posebej naglaša). Vsi ljudje naj bi konvertirali. Cerkev bije plat 
zvona za celostni preobrat. Pokoncilska cerkev se poskuša čimbolj 
vsestransko vključiti v družbeno zgodovinski preobrat, ki se dogaja že 
več kot stoletje; poskuša nadoknaditi zamujeno, ujeti-hoče korak s 
časom , z že izvršenim i in s tekoč im i b is tven im i družben im i 
metamorfozami. Cerkev, na primer, ne more več ignorirati dejstva, da 
mnogi narodi že gradijo socialistično družbo in da se tudi v kapitalističnih 
deželah na najrazličnejše načine izražajo tendence socialistične 
družbenosti. Božji mlini, ki so mleli počasi, so se morali zavrteti hitreje: 
drugi vatikanski koncil je v svojem najglobljem bistvu koncil 
prilagajanja katolicizm a dinamičnemu razvoju sveta. Če stvar



Reforma na vrhu
,,Na področju znanosti so še živi močni skupinsko-monopolni 

vplivi in njihovi nosilci močno ovirajo približevanje k združenemu 
delu. Zato se to sodelovanje v znanstvenih dejavnostih omejuje na 
sklepanje tako imenovanih poslovnih aranžmajev, ki so bolj dogo
vor o delu (ali zaslužku, op.p.), kot pa združevanje dela in sred
stev, manj jih motivira ustvarjalnost, bolj pa menedžerska psi
hologija. Z Združenimi sredstvi, ki niso majhna, se tako po eni 
strani vlada med ljudmi, po drugi pa ogrožajo ideje, ki predstav
ljajo pomembno vzpodbudo ustvarjalnosti (iz govora direktorja 
Marksističnega centra CK ZK Srbije na razširjeni seji IPK CK ZKS 
v začetku nov., dr. M irka M irkoviča.)

Tako bi pričel svoje razmišljanje o naših pogruntacijah v refor
mi visokega šolstva, ki so bile podane na zveznem posvetu Zveze 
jugoslovanskih univerz v Beogradu od 2. do 3. novembra. Zanimi
ve misli dr. M irkoviča postajajo ob tem  posvetu še bolj zanimive, 
kajti posvet jih ni v ničemer negiral. Posvet je bil na najvišji ravni 
in z vsem  p otreb n im  t itu liz ira n je m , p osvet, ki bo vsem  
udeležencem ostal v spominu. Če ne drugače, vsaj po neuporabni 
usedlini v možganih.

Visoko znanstveno, kot se za najvišjo raven seveda spodobi, je 
bilo ugotovljeno, da se morajo šole vsebinsko povezovati z zdru
ženim delom, da morajo poglabljati samoupravljanje, da morajo 
skrbeti za stike med sabo, da morajo razvijati marksizem in ob 
tem tudi vse ostale pravice — ki jih ta pojem zajema. . .

Tako dragi moji in nič drugače!
Ob tem  še samo majhna misel. Le kaj drugega, če ne ponavlja

nje vsega naštetega smo delali in celo preteklo in še več let nazaj, 
le kakšne — če ne zgoraj navedene — ugotovitve srho znanstveno 
(z vso potrebno studioznostjo) dorekli...

Le kaj — oh, naj gre k vragu reforma proznega besedičenja. Se 
je že kdo na tej naši, in drugih univerzah vprašal, koliko so stali 
vsi, ki smo jih pošiljali, da molčijo ali razmišljajo o reformi, m ed
tem ko ob togih stabilizacijskih ukrepih doma reformiramo le to , 
česar smo se na raznih posvetih naučili — BESEDE!

Marjan Vešnar
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Ž e  od konca letošnjega ju lija  M ariborčan i željno p ričaku jem o  
obnovljeno k in o  dvorano , vendar so se dela zavlekla in šele pred k ra tk im  so 
se ponovno odprla vrata kina P artizan .

Ž a l zaradi d istribucijsk ih  težav k o le k tiv u  m ariborskega k in o  pod je tja  ni 
uspelo za o tvoritev  d o b iti te žko  pričakovanega f ilm a  „ L e t  nad kuk a v ič jim  
g n ezd o m ", k i ga film sk i sladokusci že nestrpno čaka jo  in bi zanje pom enil 
dvojno radost.

Dvorana k ina  P artizan je  bila že potrebna obnove, ka r stalni obiskovalci 
projekcijsk ih  dvoran dobro  vedo, saj je  bila zadnja rekonstrukcija  leta 1 93 8  
in so stoli povzročali že kar precejšen hrup pri vsakem p re m ik u . V endar smo 
veliko  bolj po trebovali novo k in o  dvorano in je  k in o  pod je tje  lah ko  začelo  
zb ira ti sredstva šele po dograd itv i k in o  gledališča.

Na račun udobnosti je  d v o ra n a  v Partizanu izgubila precej sedežev, s 
prejšnjih 4 6 0  je  sedaj pristala na 3 5 7  precej udobnejših in tu d i lepših, z 
blagom  prevlečenih s to lih , podrli so tu d i zastarele in neprak tične  lože ob  
vhodu, tla  pa se od p latna dvigujejo in nud ijo  boljši pogled tud i m alo  
manjšemu gledalcu. Tud i- nogam je  prizanešeno, širši razm aki m ed vrstam i 
om ogočajo ogled tud i daljšega f ilm a , ne da bi po tem  škripalo  po ko len ih . 
V e lik e  številke, s k a te rim i so označeni sedeži, in boljša osvetljava tal nam  bo  
pom agala, da bo m o la ^ e  našli svoj prostor in p re p reč ili, da bi nam  
zam u dn ik i pri p re d film u  hodili po čev ljih . O em nim o  še na j, da so sedeži 
nova kreacija  Stola iz K a m n ik a , prv ič  m o n tira n i prav v P artizanu , in so zato  
dobili ime M aribor.

A rh ite k t  To ne  Lešnik , k i je  oprem lja l dvorano , je  precej pozornosti 
posvetil tu d i avli, k i je  sedaj prostornejša in svetlejša, v njej pa bo  b ife  o d p rt  
ves dan.

Celotna obnova je  stala nekaj manj k o t sedem m ilijo n o v , M a rib o r pa je  s 
tem  pridob il dvorano , ki je  sedaj najm odernejša v S lo ven iji, zaradi izredne  
akustičnosti in prim ernega odra pa bo  prim erna tu d i za druge p rired itve , 
m oderna kab ina za prevajanje pa om ogoča tud i velike  m ednarodne sim pozije  
in kongrese.

In  kako  bo obnovljena dvorana vplivala na film s k i spored? Če le ne 
bodo težave z jugoslovanskim i d is tr ib u c ijam i, k i v eč k ra t z o b lju b ljen im  
f ilm o m  zam uja jo  ali ga včasih sploh ne pošlje jo , bo do  v m ariborskih  
kinodvoranah tekle  predstave po teh načelih : v Partizanu bo  zaen kra t še po  
starem  — na sporedu bodo ljubezenske, družbene in k rim in a ln e  d ra m e , v  
U darn iku  kom ed ije  in glasbeni f i lm i ,  U n io n  bo  orien tiran  predvsem na 
akcijske f ilm e , v k in o  gledališču pa b o m o  k o  doslej gledali izb or resnejših in  
težjih  predstav in film ske  stvaritve neuvrščenih držav.

Se eno novost je  po trebn o  om en iti — po dogovoru s k in o  po d je tjem  bo  
odslej na prem ierskih  predstavah navzoč tu d i novinar k u ltu rn e  rubrike  
K atedre  in bo svojim  bralcem  predstavil vsak novi f i lm . T a k o  b o  K atedra  
pestrejša, n jeni zvesti pa bo lje  seznanjeni s film s k o  ponudbo v M a rib o ru .

Ž a rk o  G o lob

nekoliko ekstremno izrazimo: Cerkev išče načine preseganja svoje 
vsebinske, funkcionalne in strukturalne zastarelosti; v domeni misli in 
ravnanja subtilno diferencira razmerja z meščansko družbo; svoje usode 
in eksistence noče več brez ostanka povezovati s kapitalizmom in 
antikomunizmom.

Zanimajo nas propozicije in razsežnosti tega procesa. Poskušali 
bomo premisliti in interpretirati tisto, kar je v Truhlarjevi knjigi bistvenega 
za globlje razumevanje dandanašnje katoliške nazorske in akcijske 
usmerjenosti: Ker je Truhlar zelo široko zasnoval katoliški etos, 
moramo seveda za njim na najrazličnejša območja teorije in izkustva, 
družbenega dogajanja in vsakdanjosti.

Naš namen ni a priori zavračati religijske nravnosti, nasprotovati 
katoliškemu etosu za vsako ceno. Prej gre za iskanje: kot ateiste nas 
zanima, kaj lahko nudi sodobni katoliški nazor svojemu verniku, kako ga 
veže nase, kako ga družbeno usmerja, s čim ga kultivira, kakšne 
potrebe razvija in spodbuja pri njem in kako jih poskuša zadovoljiti, 
katere vrednote in modele ravnanja ter miselnosti poskuša uveljaviti, itn. 
itn. Aprioristično dogmatsko zanikanje bi bilo slabo izhodišče za 
razmišljanje ob Truhlarjevi knjigi. Ne išče svojega življenjskega smisla le 
religiozni, pač pa tudi nereligiozni človek. Vrednote enih in drugih 
zaslužijo vso pozornost. Prizadevati si moramo globlje razumeti 
sočloveka, priznati vso njegovo problematiko. Eno izmed temeljnih 
vodil marksističnega humanizma je prav gotovo zgodovinsko- 
materialistična objektivnost; kakršnokoli sektaško in nestrpno razmerje 
do sočloveka pa je subjektivizem.

Nikakor ni niti potrebno niti mogoče opustiti katerokoli temeljno 
kritično marksistično spoznanje o veri, pač pa si moramo prizadevati za 
poglabljanje teh spoznanj, za njihovo dosledno, družbeno-zgodovinsko 
aplikacijo v sodobnih razmerah. Za marksiste ni „z lo "  religiozna zavest 
sama po sebi, pač pa razmere, ki ohranjajo ali celo na novo porajajo 
najrazličnejše (prav gotovo ne samo verske) predsodke, iluzije in druge 
ideološke danosti. Marksist mora priznati vse pozitivno/ resnično in 
humano, kar je v dejavnosti ter zavesti vernega človeka ali v praksi ter

načelih verske skupnosti, hkrati pa se mora z ustvarjalnim delom in 
mišljenjem bojevati za uveljavljanje takšnih družbenih razmer, ki je v njih 
vse manj potrebe po kakršnihkoli iluzijah, po kakršnihkoli nadomestkih za 
avtentično zavest in človečnost.

Toda vrnimo se k motu: Ali je usmerjenost pokoncilske cerkve 
takšna, da ne bo povzročila težkih zapletov? Ali direktni družbenopolitični 
angažma katolicizma ni skoraj neogibno nekakšen neoklerikalizem?

V 10. poglavju Programa ZKJ je napisano naše načelno stališče o ; 
veri in cerkvi, katerega pomen je povsem jasen:

„Kom unisti menijo, da so verska čustva osebna in zasebna za°eva 
vsakega državljana, in so za dosledno uporabo načela svobode 
veroizpovedi in za dosledno uresničevanje načela o ločitvi cerkve od 
države in šole do cerkve." (Program ZKJ, ČZP „K om unis t", 1967, str. 
164)

V jugoslovanski socialistični družbi naj bi verska prepričanja in 
čustva bila osebna in zasebna zadeva pripadnikov vseh obstoječih 
verških skupnosti,ne pa javna zadeva. Prisotnost v javnosti b°™ enl 
družbenopolitični angažma — in dr. Truhlar se za takšen angažma 
zavzema. V knjigi je opisana cela vrsta variant oz. razsežnosti 
družbenopolitičnega delovanja vernikov.

Ob tem se nam zastavljajo številna vprašanja in pomisleki. Nasa 
pretekla in polpretekla zgodovina je bila v veliki meri zgodovina boja 
progresivn ih  sil bodisi s k le rika lno  reakcijo , bodisi z verskim  
konservativizmom in pasivizmom. Skoraj gotovo bi bila široka družbena 
ak^rizacija cerkve navzven (gospodarsko-politična, kulturno-politicna, 
karitativna, informativno-komunikacijska itn.) v socialističnih deželah prej 
ovira napredku kot pa njegov dejavnik. Se posebej velja to za našo 
družbo. Katoliški etos, tudi pokoncilski (Truhlar ga definira kot etični 
nazor in delovanje, določeno z idejno vsebino in potencialom 
katoličanstva, izvirajoč iz temeljnih sil in zahtev II. vatikanskega koncila) 
najbrž ne more bistveno prispevati k uveljavljanju socialističnega 
samoupravljalskega etosa. Zelo verjetno religioznost, ki je po Marxu

K A T E D R A
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S O L ID A R N O S T  IN  K U L T U R A

V  po m o č za p o tresn o  po droč je  v P osočju , je  S N G  M a rib o r o rgan iz ira lo  
p redstave  za  de lavce. S in d ik a t, ki je  po ku p il k a rte  — za d e la v c e  in razu m e  
se, seveda  z d e lavskim  d enarjem  — je ostal razo čaran . Na „s o lid a rn o s tn i"  
predstavi za „ n a v a d n e "  delavce  (p o u d arek  je  p redvsem  na te m , k do  je  
predstavo  p lačal!) je  b ila predstava  zelo s labo  o b is ka n a , seveda , d e lavcem  
so p re d s tav ili D on  Pasquala . V e rje tn o  bi b ilo  tre b a  ra zm is liti ob  s o lid a r
nostn ih akc ija h  tu d i o te m , kaj za e k v iv a le n t (za n jiho v  denar) p o n u d iti d e 
lavcem .

Š tu d e n tje  P A  se v A k a d e m č k u  p rito žu je jo , da so sliša li, da nova s tavba  
v enem  na d s tro p ju  n im a  ure jen ih  s an ita rij. Še dobro  da ne v e d o , da zaradi 
istega de la  ni d im n ik a  in da im ajo  po slop je  d raž je  za m ilija rd o  s tarih  d i
narjev , k e r bi s icer še ta  stran išča  bila p rem a jh n a .

O dbor za prip ravo  b rucovan ja  na V T Š  je  iz jav il, da bo zaradi la n s k o le t
nih slab ih  izkušen j iz K id ričeveg a  le tos  o rg a n iz ira l te k m o v a n je  v ho telu  
Slavija. V p ra š u je m o  se, k am  bo do  šli b ru c o v a t nas ledn je  le to , ko  pa S lavija  
ni sam  vrh  u d o b ja  in snob izm a.

P R E D S E D N IK . . .
V e č e r, 9 . 11. 1976 — na 7. s tran i je  osred n ji s lovensk i p o p o ld n e v n ik  V E 

ČER ob ja v il vest (v  ze lo  v idn i o b lik i), da s e je  p redsedn ik  ŠO M a rib o r b la 
govolil p o m e š a ti m ed  k ra jan e . Ob m n o g o  v eč jih  p ro b le m ih  bi bili tu d i š tu 
dentje  v ese li, č e  bi jih  p red sed n ik  štel za svoje „ k ra ja n e " .

P R E P R O S TA  B E S E D A  -
V  k ra jev n i sku pno sti L im b uš-P ekre  ob sta ja  tu d i vas B is trica . Na z a d 

n jem  s es tan ku  k u ltu rn o -p ro s v e tn eg a  d ruš tva  „ S V O B O D A "  je  delovni 
predsedn ik  pozval p riso tn e  k razg ovoru  z b esedam i: „ P o v e jte  ka r po d o 
m ače, saj se ra z u m e m o !"  Kaj je  m is lil s te m , pa ni b ilo  jasno  n ik o m u r. R a
zen. . . _

Z u s tan o v itv ijo  IN D O K  cen tro v  sm o  želeli rac io n a liz ira ti p re to k  in fo rm a 
cij in s te m  pospešiti po večan je  s topn je  dobre  ob veščen osti d e le g a to v . D o 
gaja pa se p rav  ob ra tno : IN D O K  cen tri zb ira jo  d e leg a tska  g rad iva  in jih  o b 
jav lja jo  ta kš n a  k o t so -  v c e lo ti. O b činski „ p r iro č n ik i"  so ta k o  prepisani 
zapisi sej zbo ro v  d e le g a to v  ob činskih  sku pšč in  z že ljam i d e lavcev: č im  
m a n j'tu jk . ne p reveč k o m p lic ira n o  in č im  kra jše .

V  M a rib o ru  pa im a m o  še en p ro b le m . U stano vili sm o  ob č in sko  IN D O K  
s lužbo, k i ze lo  v n e to  zb ira de leg a tsko  grad ivo  in ga izdaja. O b te m  pa se 
vse os ta le  službe na „ o b č in i"  še ved no  obnaša jo  zelo nerac iona ln o  in b iro 
k ra tsko . Za izp o ln ite v  kdo  ve zaka j p o tre b n eg a  fo rm u la r ja  te  pošilja jo  od  
vrat do v ra t in se pri te m  s ladko  sm e h lja jo . U redn iš tvo  pri nas ni p ro b lem , 
prob lem  je  n jegova trd o ž iva  arh aična  o b lika  o rg an izac ije  de la . Zaka j si ne  
bi IN D O K  ob n jej zbrus il zob?

P rogram ska in v o liln a  ko n fe ren ca  UK Z S M S  je spreje la  s k le p , da ne da  
razrešnice p redsedstvu  R epubliške  k o n fe re n c e  Z S M S , za rad i do lgov  
(90.000 d in ), ki jih  im a ta  fo ru m  do š tu d e n to v  U n iv e rze  v M a rib o ru . S prašu
je m o  se, če  ne bo do  do lgo vi od RK Z S M S  n apram  nam  še naras li, saj se 
lahko  zg o d i, da bodo „ p o z a b ili"  na 60.000 d in . k i nam  jih  do lgu je jo  še za le 
tos.

T o v . O z im , s ek re ta r U K  ZK S , je  na p ro g ra m sk i in v o liln i ko n fe ren c i 
Z S M S  v svo jem  prispevku  k d iskusiji ob lju b lja l n o vem u  predsedstvu  vse
s transko  po m o č . K daj b o m o  prešli od obljub (in besed) k dejanju?

Tudi p redsedn ik  UK  Z S M S  M ilan  O d er nam  je  po k o n fe ren c i dal iz javo , 
češ. da bo sedaj zo p e t m irn o  spal. K aj m u  ni dalo spati?  V e rje tn o  to , da n i
koli ni v ed e l, k a j m ora  d e la ti k o t p red sed n ik  (k lju b  p ro g ram u ).

N A  K A J VSE N E K A T E R I V  M A R IB O R U  P O Z A B U A J O !

M arib o r z o k o lic o , s likov ito  m esto, s likov ito  P ohorje , prelepe okoliške  
gorice. Vse zd ruženo  v ko n g lo m era t, k i je  vreden ogleda. B orštn ikovo  
srečanje pa samo združu je  lju b ite lje  Talijinega hram a na tem  slikov item  
p o d ro č ju . T a k ra t, kadar ni predstav, k i so vzrok p rih oda , je  želja  
obiskovalca, da m esto spozna, da z n jim  č u ti. Bolj ali manj neorganizirano  
stopi noga tujega ali dom ačega gosta po  okolišu  in si ogleda to  ali ono  
znam enitost. Ena od največjih  med tem i pa je  prav gotovo bolnica Jesen, 
bo ln ica , k i je  do sti, če ne največ pripom ogla  k osvoboditvi tega, kar im am o. 
Le-ta pa je  skozi vse obdobje  ostala osam ljena. V E lik a  je  bila njena vloga 
m ed N O B . Svojo konspirativnost je  ohranila  v težk ih  dneh osvobodilnega  
boja in , k o t  vse kaže , tud i danes. Z a k a j, čem u pišem te  vrstice?

O biskovalce Borštnikovega srečanja verjetno  zanim a po kra jin a  in 
znam en itosti na po droč ju  M a rib o ra . M ed  njim i so tu d i tu jc i. O n i pač ne 
poznajo  vseh zan im ivos ti, m i p a , k o t  kaže , j im  jih  ne znam o predstaviti. Med 
sporedom  organiziran ih o g led o v je  bil predviden tud i ogled Pavčkove bo ln ice  
v oko lic i Slovenj G radca. N e  bi želel po udarja ti pom ena ene in druge, ampak  
bi se samo vprašal, zakaj ne bo ln ice Jesen? M ogoče za to , k e r še ni preveč  
urejena, ali pa m ogoče za to , ke r je  od ro čn a . Naj vam povem , d a je  eden od 
prostorov že urejen in tud i do bro  op rem ljen . Sploh pa je  sama oko lica  zelo  
zanim iva in še več k o t zan im ivost je  dejstvo, da se je  ta bo ln ica obnovila v 
jed ru  sovražnikovih čeljusti med N O B . M is lim , da bi z ogledom  te  bolnice  
lahko obiskovalcem  na veliko  boljši nač in  predstavili o ko lico  M aribora  in to ,  
da je  ta okolica sploh naša. Ne vem , če je  bil to  nam en , če je  kakršenko li 
nam en sploh b il.

Janez B ra tkov ič

oblika človekove samoodtujitve („op ij za ljudstvo''), ne more 
predstavljati hkrati tudi določenega vidika dezalienacije, osvobajanja. 
Toda naravnanost naših progresivnih socialističnih sil vključuje načelo 
humanističnega marksizma, da so prav želje, potrebe, prepričanja in 
pobude ljudi vseh družbenih skupin in nazorskih grupacij tisto, kar je 
potrebno spoštovati in omogočati. Zato tudi razmerje razumevanja ih 
strpnosti do cerkve, ki ga razvija ZK, ni nenačelni oportunizem, temveč 
ena izmed razsežnosti humanizma samoupravne družbe.

V 6. točki IV. poglavja Resolucije o stališčih in nalogah 
komunistov Slovenije, sprejete na VI. kongresu ZKS, je to razmerje 
izraženo tako:

„Zgodovinske izkušnje narodnoosvobodilnega boja in povojnega 
revolucionarnega dela potrjujejo, da versko prepričanje ni ovira za 
vključevanje ljudi v graditev socialistične družbe. Za enakopravno  
delovno sodelovanje svetovnonazorske in verske različnosti niso 
bistvenega pomena. Ustavna in druga zakonska načela o ločitvi Cerkve 
od države, o svobodi vesti in verskega prepričanja, o svobodnem 
izpovedovanju vere, o ločenosti šole od Cerkve, o enakosti državljanov 
pred zakonom niso formalna gesla, marveč merila za demokratičnost in 
humanost socialističnih družbenih odnosov. Uresničevanje teh načel 
otežujejo sektaški pogledi v vrstah zveze komunistov, pogledi, ki 
človekovo religiozno čustvo povezujejo in izenačujejo s klerikalno 
politično opredeljenostjo; uresničevanje teh načel pa otežujejo tudi 
pogledi tistih cerkvenih krogov, ki izenačujejo religiozno 
prepričanje s protikom unizmom in jim je Cerkev politična, ne pa 
verska organizacija vernikov. Možnosti za versko svobodo in svobodo 
vesti bodo toliko boljše, kolikor bolj se bo Cerkev na Slovenskem 
osvobajala ostankov politične klerikalne miselnosti in zlorabljanja verskih 
čustev v politične namene." (Podčrtal V. S. — Statut ZKS. Resolucija .., 
ČZP „K om u n is t", 1968, str. 60)

Sektaške poglede v svojih vrstah ZKS premaguje z adekvatnim 
ideinovzgojnim delom. V zadnjih letih se vključuje Zveza komunistov v to

razsežnost usposabljanja svojih članov vedno bolj tudi instrumentarij 
sodobne religiologije; tako marksistična ateistična kultura postopno 
napreduje. Seveda pa črpajo omenjeni sektaški pogledi svoje življenjske 
sokove iz konkretnih pojavov družbene, povsem neverske aktivizacije 
cerkve. Obstajajo resna znamenja (v Truhlarjevi koncepciji aktivizacije od 
gospodarstva do hobbyjev in od politike do turizma) da utegnemo 
namesto „ostankov klerikalne miselnosti” , tiste klasične, oblastniške in 
militaristične, imeti opravek s celostnim sistemom, vsepovsod 
prisotnega neoklerikalizma.

Povsem razumljivo je, da zveza komunistov nasprotuje kakršnikoli 
avtoritarni hierarhični strukturi in sistemu dogmatične indoktrinacije. 
Samoupravni družbeni sistem, ki ga gradimo, je po svojem osnovnem 
določilu nasproten takšni strukturi. Pokoncilska prenovitev cerkve v 
naših pogojih ne more in ne sme vzpostavljati sistema misli in akcije, ki bi 
ovirali kreiranje temeljnih družbenih odnosov. Kot vsaka institucija se 
tudi Cerkev poskuša uveljaviti totalno -  če nadomešča stare (manj 
funkcionalne, neefektne) oblike z novimi, to še ni nujno bistveni premik 
... Temeljni problem dialoga med marksisti in verniki pri nas je nedvomno 
iskanje skupnih poti za realizacijo v resoluciji navedenih načel. Cerkev v 
naših pogojih ne more težiti k totalni uveljavitvi; to središčno mesto gre 
lahko le samoupravi, demokratičnemu sistemu družbenoekonomske in 
kulturno-politične pobude ljudi. Nobena institucija nima pravice uvajati 
hierarhičnih odnosov, iracionalne avtoritarnosti, posredništva itn. 
Resnična obnova katoliškega verskega življenja in katoliške miselne 
kulture lahko v samoupravni družbi poteka le v sferi osebnega in 
zasebnega. Emotivnost in vest vernika v družbeni klimi demokratičnega 
dogovarjanja in idejnega pluralizma nista ogrožani ter obremenjevani s 
težkimi dilemami in pritiski razredne ali totalitarne družbe.

Vldimir Sruk
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TEDEN KOMUNISTA  
na

UNIVERZI MARIBOR

v a b i

PKOGKA],:

PONEDELJEK 15. 11. 1976

9. ura Visoka ekonomsko 
komercialna Sola

11. ura  Univerzitetna 
knjižnica

11.30 ura  Univerzitetna 
knjižnica

18. ura Visoka tehniška 
šola

Otvoritev razstave literarnih 
prilog Katedre OBRAZI

Otvoritev razstave 
MARKSIZEM. SAMOUPRAV
LJANJE, KULTURA

Otvoritev ODDELKA MARK
SISTIČNE LITERATURE pri 
Univerzitetni knjižnici

O tvoritev LIKOVNE RAZSTA
VE študentov univerze v Ma
riboru: kulturni spored

ČETRTEK 18. 11. 1976

9. ura Dom družbenih 
organizacij, 
dvorana 101

Simpozij ČLOVEK, DELO, 
KULTURA -  š irša  okrogla 
miza z udeležbo študentov 
in profesorjev

PETEK 19. 11. 1976

20. ura Unionska dvorana KULTURNA PRIREDITEV 
KUD ŠTUDENT

1 5 ., 16 ,, 17. in 18. novembra, vsak večer ob

19. u ri Podzemlje Pe<fagoš- LITERARNI VEČER pesnikov 
ke akademije študentov

• • • anketa, pogovor

Simpozij: ČLOVEK, DELO, KULTURA

Razmišljanje o človeku, delu in kulturi je lahko tako razno
vrstno, kot Je pisan spekter oblik življenja na zemlji -  ali 
še bolje, kakor je raznoliko naše delo v celotnem sistemu 
družbenega izobraževanja in vzgoje.

Za ta  simpozij smo s i določili ožje okvire, horizcnte, ki 
jih naše želje dosegajo in razum zna odkriti, človeka pred
stavljajo v tem pojmovanju vsi tr ije  subjekti vzgojnoizobraže- 
valnega procesa: učitelji, študenti in uporabniki; delo - nji
hove obveznosti iz  zakona o združenem delu in visokem šolst
vu; kulturo pa vse vrednote, ki Jih v svojih odnosih in pri 
vrečki ot en Ju dela drug drugemu le - ti priznavajo in jih razvi
jajo. Ob tem ne smemo prezre ti seveda še načel samouprav
ljanja in etike v m orali njihovega uveljavljanja, kajti brez teh 
prvin bi bilo naše razm išljanje prazno in -  verjetno, nepotreb
no.

Tematika, ki smo jo izbrali in na katero bi naj opozorili 
referenti zajema tako konglomerat odnosov študent -  učitelj, 
učitelj -  družba, študent -  znanje -  učitelj, moralo dela 
učiteljev in študentov, vzgoja študenta za današnji in ju triš
nji dan, preseganje togosti našega organizacijskega sistem a 
obnašanja znotraj šol in podobno.

hi kje Je pri vsem tem kultura. Najdemo Jo lahko v vsakem, 
najmanjšem delcu našega hotenja,’ dela in otaašanja, dotak
nemo se Je v m orali in etiki samoupravnih odnosov in skozi 
to tudi najdemo v vrednotenju našega in vašega dela. Vse to 
pa predstavlja našo kulturo človeka in družbe, v kateri ži
vimo. Simpozij, na katerega vas vabimo bo verjetno prav 
zanimiv za vas in za vaše p rijatelje . Zato, pristopite k obrav
navanju nakazanih tem  aktivno, razm islitev v njih in (v koli
kor želite) pripravite diskusijski prispevek.
Študentski lis t  Katedra in širši organizator UK ZKS Maribor 
vas vabita še  enkrat: v skupnem razmišljanju je naša moč.

A m a te rji k in o  k lu b a  L jub ljana in k ino k lub a  M a rib o r  bo do  dne 12. nov. 
pripravili v k in u  P artizan  razg o vo r o a m a te rs k i f ilm s k i d e ja v n o s ti. O b  21.45 
bodo p rik a za li svo je  na jb o ljše  f ilm e .

V  te d n u  k o m u n is ta , na te m o : „ č lo v e k , d e lo , k u ltu ra " , bo dne 17. nov  
ob 20. uri v  k in o  g led ališču  posebna p reds tava  f ilm a  „ M e d  strahom  in dol 
žn o s tjo " . (U p a m o , da naslov f ilm a  n im a  no bene p o vezave  z de lo m  ko m u  
nistov na m arib o rsk i un iverzi).

15. - 21.  NOVEMBRA 1 9 7 6
15
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PRIBLIŽNO TAK BO PA 
VOLILNI L IST:

GEHEIME ERHEBUNG DER MUTTERSPRACHE

Geben Sie Ihre Muttersprache durch 
Ankreuzen eines der folgenden 
Kastchen an:

deutsch 

kroatisch  

slovvenisch 

ungarisch 

andere

Pismo študentom v Avstriji
T o  pism o naslavljam o vsem študentom  in  študentskim  organizacijam  v 

rep ub lik i A vs triji. Z  n jim  izražam o p o dpo ro  slovenski in  hrvaški m anjšini v 
A vstriji, ki se bo rita  za svoje narodnostne pravice, ter iz rekam o  priznanje  
vsem d e m o k ra tičn im  silam , k i jih  v njihovem  pravičnem  bo ju  po dp ira jo . N i 
naš nam en , da  bi vas opozarjali na zahteve slovenske in hrvaške m anjšine, saj 
j ih  k o t  š tu d e n te  in d ržavljan i sosednje A vstrije  prav gotovo poznate.

G lo b o k o  se zgražam o nad d ivjan jem  tem nih  sil in  poneum ljenim  
blebetanjem  profašističn ih  in pronacističn ih  organizacij t ip a  H eim antd iens t, 
ki od reka jo  svobodo državljanom  svobodne A vstrije . A p e lira m o  na vas, da  
k o t študentje in b o d o č i in te lek tua lc i zavzam ete k ritič e n  odnos d o  vseh 
po javov, ki so v neskladju z d e m o krac ijo , ki jo  rušijo in k i onem ogočajo  
m im o  sožitjje  in enakopraven ustvarjalen razvoj vseh narodnosti v A vs triji.

Iz pepela I I .  svetovne vojne je  vstal novi Č lo v e k . N ik a r  ne do pustite , da  
bo  v  A vstriji ta  č lovek om adeževan . z e tnoc id om  in genocidom  ter  
zaznam ovan s k lju kas tim  k rižem .

E vropa prihodnosti je odvisna od nas m lad ih , na naših ram enih bo  
slonela, za to  nam  že sedaj ne sme b iti vseeno, kakšna bo ta E vropa. M iru  v 
E v ro p i ni m ogoče zagotoviti b rez  d o b rih  sosedskih odnosov, Jugoslavija se 
zanje prizadeva, razu m ljivo  pa je , d a  ne m ore to le rira ti zatiran ja  njenih  
m anjšin v A vs triji in  om alovaževanja ta ko  pom em bnega d o ku m e n ta , k o t je  
državna pogodba.

, und zw ar:

#  CILJ AVSTRIJSKE VLADE je, da bi 
naštela toliko Slovencev, kolikor 
jih je narodno najbolj zavednih 
in takih, ki nemškonacionalnemu 
pritisku niso klonili. Število teh 
koroških Slovencev je bistveno 
manjše kot število vseh Korošcev 
slovenske narodnosti, med katerimi 
je velik del takih, ki se iz soci= 
alnih in gospodarskih vzrokov ter 
iz strahu pred nemŠkonacionalnim 
terorjem ne upajo ‘'priznati", da 
so Slovenci. To avstrijska vlada 
prav dobro ve. S pomočjo števila, 
ki ga vlada pričakuje, pa napierava 
revidirati - to se pravi: spreme= 
niti, izničiti - določila sedmega

NOVO!
!

KOROŠKE RAZGLEDNICE
V ZALOŽBI REDAKCIJSKEGA SVETA 
KLADIVA SO IZŠLE  DOSLEJ TRI  K0= 
ROŠKE RAZGLEDNICE, NA PREDNJI

V SR S L O V E N IJ I  J I H  LAHKO NARO= 
Č IT E  PRI DRŽAVNI Z A L O ŽB I .  NA= 
SLOV: 

DZS/ INOZEMSKI ODDELEK/ T ITOVA  
2 5 ,  6 1 0 0 0  LJUBLJANA,

# r u B  ntis k a r a te n

m

Lepe pozdrave s Koroškega


